
X U kJ

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

XII. ÉVF., 15. SZÄM ÄRA 50 FILLÉR

Egy párt- és kormányhatározat a megvalósulás útján

0 Hiuakaverseny szervezése, irányítása, 
ösztönzése a gazdasági vezetők munkaköri
kötelessége

Jó három és fél esztendő telt el azóta, hogy az 
MSZMP Központi Bizottsága 1971. december 1-én ha
tározatot hozott a szocialista munkaverseny-mozgalom 
továbbfejlesztéséről, melyet rövidesen követett a Ma
gyar Forradalmi Munkás-paraszt Kormány 1007/1972. 
(IV. 12.) számú határozata a szocialista munkaver
senyről.

E kormányhatározat egyik — talán legfontosabb 
— megállapítása: „A dolgozók és kollektívák mun- ' 
kaversenye elválaszthatatlan a munkafolyamatoktól, a ■ 
munkavégzés minőségileg magasabb formája. Irányí
tása az állami, gazdasági szervek és vezetők, vala
mint a társadalmi szervek közös feladata. A munka
verseny szervezése és ösztönzése a gazdasági irányí
tó munka szerves része, a gazdasági vezetők mun- I 
kaköri kötelessége.”

A tények igazoló ereje
A párt-, a gazdasági és 

a társadalmi szervek ve
zetői, valamint a fizikai 
dolgozók és vállalatunk 
egész kollektívája megér
tette — és a fenti hatá
rozatok szellemében végez
te munkáját, ezt bizonyít
ják azok a kiemelkedő 
eredmények, amelyeket 
gazdasági, politikai és tár
sadalmi téren az elmúlt 
esztendők során elértünk. 
Ennek elismerését jelzi, 
hogy 1972-ben és 1973-ban 
Kiváló vállalat; most, ha
zánk felszabadulásának 30. 
évfordulója alkalmából a 
Munka Vörös Zászló Ér
demrendje kitüntetések 
adományozásával jutalmaz
ták felsőbb szerveink ezt 
a tevékenységünket.

A sikeres munka sok té
nyezőtől — mindenekelőtt 
vállalatunk egész kollektí
vájának lelkes, odaadó 
munkájától — fügött, de 
ennek egyik elengedhetet
len feltétele volt a mun

A körletvezetők 
beszámoltatása

A közelmúltban részt 
vettünk azon az értekezle
ten, ahol Lábán János 
eltvárs, az üzem vezetője 
beszámoltatta F ö 1 d e s d i 
István elvtársat, a III-as 
körlet vezetőjét a körlet
ben folyó munkaverseny 
helyzetéről, a munkahelyi 
vezetők munkaversennyel 
kapcsolatos tevékenységé
ről.

Lábán elvtárs a beszá
moltatással a kormányha
tározatra épülő vállalati 
munkaverseny szabályzat
ban rögzített kötelességé
nek tett eleget, amely elő
írja, hogy az üzem vezető
je szükség szerint, de 
évente legalább egyszer 
köteles a decentralizált 
egységek gazdasági veze-

kaversennyel való helyes 
foglalkozás is.

Persze túlzás lenne azt 
állítani, hogy ez ma már 
minden gazdasági vezetőre 
jellemző, hiszen csaknem 
minden üzemben, munka
helyen találkozhatunk
olyan gazdasági, műszaki 
vezetővel, aki még nem 
érti a szocialista munka
verseny szerepét, jelentősé
gét és így nem is tekinti 
munkaköri kötelességének 
a munkaversennyel való 
foglalkozást. Az azonban 
bizonyos, hogy az ilyen ve
zetők vannak kisebbség
ben vállalatunk , területén.

Hogy a gazdasági, mű
szaki vezetők munkájában 
minként érvényesül a szo
cialista munkaverseny to
vábbfejlesztéséről hozott 
párt- és kormányhatároza
tok végrehajtása, ezt a II. 
sz. bányaüzem, Ill-as ter
melő körletének tevékeny
ségén keresztül szeretnénk 
érzékeltetni.

I tőit külön-külön beszámol
tatni a munkaversennyel 

i kapcsolatos feladataik ellá- 
■ fásáról.

Az értekezleten — ame-
' lyen részt vettek az üzemi 
párt- és szakszervezeti bi- 

! zottság vezetői is — a be- 
I számolóban, majd az azt 
követő vitában feltárult a 
körlet élete, a körletben 
dolgozó munkahelyi veze
tők munkaversennyel kap
csolatos tevékenysége.

A munka a célok, a fel
adatok meghatározásával 
kezdődik, általában az év 
végén, amikor már az 
üzemvezetőség által is
mertté váltak a körletre 
háruló, következő eszten
dei feladatok. Ebből ké
szítenek úgynevezett aján

lásokat a körletben dolgo
zó munkabrigádok részére. 
A célkitűzéseket úgy hatá
rozzák meg, hogy azok le
hetőséget adjanak a mun
kabrigádoknak a munka
verseny kezdeményezésé
nek kibontakozásához, a 
szocialista kötelezettség 
vállalásaik megtételére. A 
munkabrigádok az éves 
vállalásokat minden év 
február 15-ig készítik el, 
melyeket a körlet munka- 
verseny-bizottsága — eset
leges észrevételekkel ki
egészítve — elfogad és a 
brigádnaplójába ezt be
jegyzi. A körlet verseny- 
bizottsága általában ha
vonta ülésezik, így állan
dóan figyelemmel tudja 
kísérni a vállalások telje
sítésének helyzetét.

Még enne! is fontosabb
nak és követendőnek tart
juk azt a módszert —• me
lyet egyébként az üzem 
valamennyi termelő körle
tében alkalmaznak —, 
hogy a körlet vezetője, 
vagy helyettese egy-egy 
dekád lezárása után meg
beszélést tart a brigádok 
vezetőivel, amelyen részt 
vesznek az aknászok is. Itt 
röviden — szinte tőmon
datokban — közlik: ho-

Műszaki szocialista brigádok
Külön figyelemre méltó, 

ahogyan a körletben a fia
talokkal foglalkoznak a 
gazdasági vezetők. A fia
talok munkáját odakerülé- 
süktől kezdve figyelemmel 
kísérik. Külön naplót fek
tettek fel, amelyben min
den 30 éven aluli fiatal 
legfontosabb adatai szere
pelnek, s egy bizonyos 
idő eltelte után a napló
ban jellemzést készítenek 
róluk az aknászok. Né
hány mondatban — de 
rendkívül tartalmason — 
leírják a fiatal dolgozók 
erényeit, hibáit, a mun
kához, a munkatársaihoz 
való viszonyukat, s azt, 
hogy milyen adottságokkal 
rendelkeznek, min kell Vál
toztatniuk stb. Ezeket a 
jellemzéseket közlik az 
érintett fiatalokkal is, hi
szen csak így válik nevelő 
hatásúvá ez a munka. A 
gazdasági vezetők ezzel a 
tevékenységükkel nagy
mértékben elősegítik az if
júsági törvény eredményes 
végrehajtását is.

A gazdasági vezetők 
legfontosabb feladatuknak 
természetesen azt tekintik, 
hogy megteremtsék a fel
tételeket a munkabrigádok 
vállalásainak teljesítéséhez. 
Emellett minden aknász 
külön is felelős egy-egy 
szocialista brigád egész te
vékenységéért. Ez nem
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Anatolij Zaharovics Padalka, a Lvov területi párt- 
bizottság titkára, a Ívovi küldöttség vezetője átadja 
a Ívovi kommunisták ajándékát, a Lenin intarzia 
portrét, Kovács Istvánnak, vállalati pártbizottságunk 
titkárának. Keller Gábor felvétele

gyan állnak a havi terv 
teljesítésével a brigádok, 
hogyan teljesítették egyéb 
vállalásaikat, milyen mér
tékű az anyagfelhasználás, 
milyen a fegyelmi helyzet 
stb. Itt közlik a brigádok 
vezetőivel azt is, hogy a 
kitűzött célok megvalósítá
sa esetén milyen anyagi 
elismerésben részesülhet a 
brigád. A szocialista bri
gádoknak megadták a jog
kört, hogy a brigádveze
tők irányításával a kollek
tíva maga döntsön a bri
gád által elnyert jutalmak 
felosztásáról.

Az eredményesebb mun
kavégzésnek — s egyben 
az üzemi demokrácia ér
vényesülésének — egyik 
fontos eleme, hogy a mun
kások megfelelő informá
cióval rendelkezzenek az 
üzemükben folyó munká
ról, ismerjék üzemük egész 
életét. Még talán ennél is 
fontosabb, hogy ismerjék a 
közvetlen munkahelyük 
perspektíváját és tudják 
mit, miért kell csinálniuk, 
hogy a munkahelyük elő
készítése, feltárása, lefej
tése körülbelül mennyi 
ideig tart, s ennek befe
jezése után hol, mit fog
nak dolgozni stb.

azonos a vállalatunknál 
régebben honos műszaki 
patronáló mozgalommal, 
amikor a műszaki patro
náló maga is tagja volt az 
általa patronált brigádnak. 
Most a körletben dolgozó 
műszakiak önálló szocialis
ta brigádot alkotnak, s az 
ő munkájukat is külön ér
tékelik, mint a szocialista 
brigádban végzett tevé
kenységet.

Az aknászok feladata 
jelenleg a számukra kije
lölt szocialista brigádok 
munkájának megkülönböz
tetett figyelemmel kíséré
se, a brigádvezetők mun
kájának szakmai, politikai 
segítése, a brigádgyűlésen 
való részvétel, a brigád
naplók rendszeres vezeté
sének segítése stb.

A körlet vezetője az ak
nászoknak ezt a tevékeny
ségét figyelembe veszi, 
amikor a munkájuk érté
kelésére, minősítésére, ju
talmazására stb. sor kerül, 
így erkölcsileg és anyagi
lag is ösztönözve vannak 
az eredményesebb munka
végzésre.

Természetesen a III-as 
körletben dolgozó gazdasá
gi vezetők munkája sem 
mentes a hibáktól, fogya
tékosságoktól, erről maga 
Földesdi elvtárs is őszin
tén beszélt. Akadnak bő
ven gondjaik, problémáik,

Vendégeink
V. J. Pavlov elvtárs, a 

Szovjetunió magyarországi 
nagykövete, július 7—8-án 
megtekintette a Pécsi Ipa
ri Vásárt, és ebből az al
kalomból a IV. sz. bánya
üzembe is ellátogatott.*

Ilohus Bosina, a cseh
szlovákiai Mape Diamao 
vegyiüzem igazgatója jú
lius 3—5-ig a Kísérleti-ku-

jr

Újítások júniusban
Több mint 25 ezer forint díjazás

A Mecseki Ércbányászati 
Vállalat újítói 1975. június 
hónapban a következő je
lentősebb újításokat valósí
tották meg, melyek közül 
néhányat felsorolunk:

Mozgószár egyengetés 
tárgyú újítás javaslatte
vői : Ternóczki—Marián— 
Ulrich. Az elért gazdasági 
eredmény 25 ezer forint. 
Stengi Antal Víznyomás
csökkentő tárgyú újításával 
29 143 forint megtakarítást 
értünk el. A Kísérleti-ku
tatási és automatizálási 
üzemnél bevezetett Perfo
ráció II. Egyed József, Fe
kete László, Csikós László, 
Budavári Árpád újítók ál
tal megvalósított javaslat 
gazdasági eredménye 490 
ezer forint volt. Szreda 
Lajos IV. sz. bányaüzemi 
újító Tömedékelő csőidom

Veszélyben, bajban 
segít a Vöröskereszt

A Vöröskereszt mozga- ! 
lom segélyakciói a min-! 
dennapi életben a várat
lan katasztrófák esetén de- 
monstratívan juttatják ki
fejezésre a népek közötti 
összefogás, a nemzetközi . 
szolidaritás minden aka- j 
dályt leküzdő erejét. Ezt : 
kívánta a maga részéről 
még hatékonyabbá tenni 
a Magyar Vöröskereszt, j

amelyek nehezítik a mun
kát. Egy azonban kétség
telen: az itt dolgozó gaz
dasági vezetők felismerték 
a szocialista munkaver- 
seny-mozgalomban rejlő 

' hatalmas lehetőségeket, 
hogy e mozgalomra való 
támaszkodás, ennek segíté
se nélkül egyszerűen nem
tudnának »eredményesen ! 

I dolgozni. Éppen ezért a 
I szocialista munkaverseny- 
I nyel való foglalkozás ma'

voltak
tatási és automatizálási 
üzemben tapasztalatcsere- 
látogatáson vett részt.*

A bulgáriai Rcdki Me- 
tali testvérvállalat három
tagú küldöttsége, Gcorgiev 
Lazarov gazdasági igazga
tóhelyettes vezetésével jú
lius 7—13-ig tapasztalat
csere-látogatáson vett részt 
vállalatunknál.

tárgyú újítása 26 ezer fo
rint, Csikós László, Stad
ler Ferenc, Kovács János 
Polietilénfólia ragasztás 
tárgyú újítása pedig 210 
ezer forint vállalati meg
takarítást eredményezett. 
Harminchét-ezer forint 
gazdasági eredményt ho
zott Horváth Márk Mész- 
rendszer- tárgyú javaslatá
nak bevezetése és 63 ezer 
forintot Tóth Zoltán—Czi- 
pó József—Berkes Sándor 
ND—127 szonda tárgyú 
újítása.

A javaslattevők az elért 
gazdasági eredmények 
alapján összesen 25 260 fo
rint újítási díjat kaptak. 
A fentieken kívül számos, 
a munka biztonságát javí
tó újítást valósítottunk 
meg.

amikor a Nemzetközi Vö
röskeresztes Világnap al
kalmából bélyegakciót in
dított. Vállalati közpon
tunkban tettekben nyilvá
nult meg a szolidaritás. 
Dolgozóink 5860 forint ér
tékben vásároltak S. O. S. 
segélybélyeget, mely a vö
röskeresztes aktívák jó 
munkájának volt köszön
hető.

i már a gazdasági irányító 
! munkájuk szerves részévé 
I vált, s ezizel egyben a 
! mindennapi gyakorlati 
! munkájukkal segítik a szo- 
; cialista munkaverseny- 
mozgalomról szóló párt- és 
kormányhatározatok ered
ményes végrehajtását.

Virág József, 
a vállalati

munkaverseny-bizottság 
titkára
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Emberséges, önzetlen, áldozat- és segítőkész

A pártmunkás tevékenysége

nem látványos
Széles körű az egyetértés 

abban, hogy ma egyetlen 
pártmunkás sem végezhet 
eredményes munkát meg
felelő hozzáértés, képzett
ség nélkül. A jelenlegi 
pártmunkások rendelkez
nek megfelelő képzettség
gel. Arról azonban már 
megoszlanak a vélemé
nyek, hogy milyen jelle
gű hozzáértés szükséges, 
mit kell elvárni ebben a 
tekintetben a párt felelős 
aktivistáitól.

Körülbelül hat-nyolc éve 
erőteljesebben hangsúlyoz
zuk a szakmai ismeretek 
szükségeíségét. Ez telje
sen érthető és jogos, hi
szen a szocialista építés 
konkrét céljait elsősorban 
a mindennapi munkában 
az egyes munkahelyeken 
kell megvalósítani. Ehhez 
pedig megfelelő szakisme
ret szükséges, mert enél- 
kül tevékenységük kime
rülne az általános politi
kai célok hangoztatásában. 
Hozzáértés híján a párt
munkások nem segíthet
nék érdemben az üzemnél 
folyó munkát.

Megfelelő tekintélyt, el
ismerést sem tudnának ki
vívni maguknak, hiszen 
ma az emberek csak azt 
a munkatársukat becsülik 
meg igazán, aki jó értője 
és ismerője saját munka- 
területének, szakterületé
nek. A pártszervezet első
sorban politikai munkát 
végez, a politikai összefüg
gések oldaláról közelíti 
meg a felmerülő kérdése
ket. Emberekkel foglalko
zik, s nem a termelési fo
lyamatok irányításával. 9 
ha ez így igaz, akkor en
nek a pártmunkásoktól igé
nyelt hozzáértés elbírálá
sában is ki kell fejeződ
nie.

Sorrendet állítani alig
hanem mesterkélt dolog 
lenne, de annyi bizonyos, 
hogy a pártmunkásoktól 
ma is mindenekelőtt a 
politikai hozzáértést, tu
dást, érzéket kell elvár
nunk és megkívánnunk. A 
politikai hozzáértésnek 
alapja, feltétele a pártpo
litika elvei alapjának, a 
marxista—leninista elmélet 
alapjainak, lényegének 
megismerése. A párt min
dig gondot fordított akti
vistáinak ilyen irányú kép
zésére. A jelenlegi időszak
ban pedig még erőtelje
sebben erre törekszik. Kü
lönféle tanfolyamok, poli
tikai iskolák szolgálják e 
célt. Legalább ennyire 
fontos, hogy a pártmunká
sokban meglegyen az igény 

' a folyamatos önképzésre, 
ismereteik gyarapítására. 
Ha a dolgot így közelítjük 
meg, könnyebben tudunk 
választ adni arra a nem 
egyszer felmerülő problé
mára is, hogy képes-e ma 
a pártmunkás a gazdasági 
vezető „partnere” lenni. 
Úgy vélem, hogy maga a 
kifejezés nem valami sze
rencsés, több okból nem 
az, s nem utolsósorban ép
pen azért, mert a viszony 
egyoldalú felfogását sugal
mazza. Ha ugyanis az 
egyenrangú „partnerség” 
feltételének valaki azt te
kinti, hogy a pártmunkás 
értsen annyit a technoló
giai problémákhoz, mint a 
főmérnök, vagy a gazdál
kodás részkérdéseihez any- 
nyit, mint a főkönyvelő, 
akkor nemcsak irreális igé
nyekkel lép fel, hanem

szony értendő, amelyben 
természetes, hogy gond- j 
jaikkal, kétségeikkel, prob- I 
lémáikkal az egyének a í 
pártmunkáshoz fordulnak, 
aki képes tanácsot és se
gítséget adni. Képes meg-

rosszul értelmezi a párt
szervek, a pártmunkások 
feladatának lényegét. Nem 
az ilyen dolgok megtárgya
lásában kell „parnernek” j győzni és megnyerni őket
lenni, hanem a gazdálko- , a j;qZös ügy szolgálatára, 
das, a műszaki fejlesztés, _ ,,. . ... , , ,, .
politikai összefüggéseinek Ez nelkulozhetetlen jellem
hatásainak elemzésében, az 
emberi tényezők meglátá
sában és feltárásában. Eh
hez pedig — csak ismétel
ni lehet — szükség van bi
zonyos szakismeretekre is, 
de mindenekelőtt a politi
kai elméleti tudás, hozzá
értő hasznosítására.

Mindezek mellett van 
még egy képesség, amely 
nélkülözhetetlen a párt
munkás számára: az embe
rekkel való kapcsolatte
remtés, és bánnitudás ké
pessége. Ez alatt olyan vi-

vonás a politikai vezető 
számára. Kialakítása és 
folyamatos fejlesztése
pszichológiai, pedagógiai a 
beszédkultúrával összefüg
gő ismeretek elsajátítását 
is igényli.

Sok minden módosul a 
fejlődés során, de az a kö
vetelmény, hogy a párt
munkás legyen emberséges, 
önzetlen, áldozatkész, se
gítőkész, ma is éppen úgy 
érvényes, mint bármikor.

Basa

A vállalati szakszervezeti bizottság Huszonöt éves a szakszervezeti munkavédel
mi felügyelet címmel vetélkedőt rendezett a központ tanácstermében. A vetél
kedő első helyezettje a IV. sz. bányaüzem lett. Második a központ, harmadik 
helyezést megosztva az ÉDÜ és a Szolgáltató üzem nyerte.

Keller Gábor felvétele

Üdülőnket komolyabb veszély nem fenyegeti

Nem észtek meg szárazon
A medrét jóval kihízó 

Dunának itt is ott is akad 
aggódó nézője. A komp 
nem közlekedik, a bejáró
nál magas zárószerkezetek 
tartják vissza az úttest 
magasságát meghaladó vi
zet.

A város és a sziget vé
dőgátja között kishajó bo
nyolítja le a forgalmat. 
Hála a jó kapcsolatoknak 
és az ismeretségnek, ked
vünkért kikötnek a Mat
rózcsárda dokkjánál is. A 
csárda, kerítésének magas
ságáig a vízbe temetkezett. 
A szomszédos révátkelési 
épületnél a küszöbön a 
víz. Ladikkal folytatjuk 
utunkat tovább a kompki
kötő felett, ahol a parkoló
helyet jelző KRESZ-tábla 
P betűje látszik csak ki a 
vízből. Pillanatok leforgá
sa alatt befeketedik az ég
bolt és szélvihar csapdossa 
a fák vízből kiálló koro
náit. Néhány perc és sza
kad is az eső. A közelben 
— más nem lévén — fel
menekülünk a vízben álló 
szövetkezeti hajóács-mű- 
hely padlására. Szörnyű ez 
az időjárás: alulról, felül
ről víz és víz. Van bőven 
idő, s közben magamban 
elképzelem, hogy ami ed
dig éppen hogy tartani 
tudta magát és ellenállt az, 
árvíznek, annak most a fel
hőszakadás megadta az 
„utolsó kenetet”.

Háromnegyed óra múl
tán a Duna felöl közelít
jük meg a vállalati üdü
lőtelepet. A kép siralmas. 
A bejárat felöli oldal kerí
tésének teteje még látha
tó, de a hátsó már nem, 
amelyik felett nyugodtan 
beevezhetünk a ladikkal. 
A kultúrház épületének 
padlózatán sajnos tíz cen
timéteres a víz, ahol fel
túrt nadrággal, mezítláb 
öbling János odaérkezé- 
sünkkor már elvégezte az 
értékmentés utolsó fázisát 
is. Facskó István vezetésé
vel a fák között körbela- 
dikozzuk a telepet.

Az elektromos elosztó- 
szekrény vízben, de baj 
nem lehet, mert az ár 
megérkezése előtt kiszaka
szolták az üdülőtelepet. Á 
társadalmi munkában vég
zett parkosítás helyén most 
nem ér le a ladik megle
hetősen hosszú lapátja. A 
betonlábakon álló új há
zak további 15 centiméte
res vízemelkedés esetén 
nem ússzák meg szárazon. 
Mindenki reménykedik, 
hogy ez már nem kivetke
zik be, hisz az előrejelzés 
bíztató: a jelenlegi 920
centiméteres tetőzést kö
vetően lassú apadás vár
ható. A vízitelep — és 
most tényleg az — végén 
a régi faházakból csak a

felső harmad látszik ki, de 
tartják magukat. A W. C. 
fabódéja azonban felbu
kott. Ha levonul az ár, bő
ven lesz takarítani és 
helyreállítani való, de jog
gal bízhatunk dolgozóink
ban, társadalmi munkása
inkban, akik majd időt, 
fáradtságot nem kímélve 
ismét helyrehoznak min
dent, hogy az üdülőtelep 
még az idei évben is fo
gadhassa vállalatunk pi
henni vágyó dolgozóit.

Keller Gábor

A közművelődési határozat végrehajtása

Közös ügyünk
Az MSZMP Központi I kezdeményezése. A szocia-

Bizottsága 1974. márciusé' 
ban határozatot fogadott el 
a közművelődésről. A ha
tározat társadalmunk jö
vője, a szocialista ember
típus kialakítása szempont
jából igen jelentős. Végre
hajtására megyei, városi, 
vállalati intézkedési tervek 
születtek.

Vállalatunk a határozat 
előtt sem állt 

rossz helyen a dolgozók 
művelődését szolgáló lehe
tőségek biztosítása terén, 
de ez nem jelenti azt, 
hogy a határozat végrehaj
tása nem ró ránk újabb 
feladatokat, hogy e téren 
minden a legnagyobb rend
ben van.

Még mindig jelentős 
azoknak a száma, akik 
nem rendelkeznek általá
nos iskolai végzettséggel. 
A vállalat az elmúlt évek
ben klubkomplexumot lé
tesített, de az itt folyó 
klubéletet — főként az is
meretterjesztő munkát — 
javítani kell.

A meglevő problémák fi
gyelembevételével készült 
el a vállalati pártbizottság 
intézkedési terve — amely 
részletesen megszabja a 
soronkövetkező feladatokat. 
Néhány ezek közül:

—' Fejleszteni kell az 
üzemi könyvterjesztő-háló
zatot, meg kell teremteni 
a napi- és hetilapok helyi 
vásárlásának lehetőségét;

— Fontos politikai fela
dat a munkások művelő
dését szolgáló mozgalmak

lista brigádok igényeljenek 
és kapjanak nagyobb tá
mogatást kulturális ren
dezvényeik megszervezésé
hez;

— Javítsuk a felnőttok
tatásban részt vevők ará
nyát. A szocialista brigá
dok indítsanak mozgalmat, 
hogy az általános iskola 8 
osztályával nem rendelke
zők lehetőleg mindannyian 
megszerezzék ezt a vég
zettséget;

—■ Különös súllyal kell 
kezelni a világnézeti neve
lést; tervszerűen kell fog
lalkozni a szocialista er
kölcs kérdéseivel. Népsze
rűsítsük a munkában és a 
társadalmi életben élenjá
rókat;

—• A termelési kultúra 
fejlesztése, a szakismere
tek javítása érdekében tár
sadalompolitikai terveket 
kelj készíteni. A gazdasági 
tervezéssel összehangoltan 
kell megtervezni a szak
mai és politikai képzést.

A határozatban az intéz
kedési tervekben leírtak 
csak akkor és annyiban, 
viszik előbbre a közműve
lődés ügyét, amikor és 
amennyiben megvalósítjuk, 
végrehajtjuk azokat. A 
végrehajtás azonban nem
csak egy szerv, vagy szer
vezet, hanem mindany- 
nyiunk közös ügye.

Petőczné

Harminc éve a pártban

Jubileum1945—1975. Két dátum, leírni 
mily egyszerű. Ami közte van, 
évek hosszú láncolata, har
minc esztendő!

Kasza Nándor, a Szolgáltató 
üzem rendészeti vezetője 1945. 
március 16-án lett a párt tag
ja, akkori munkahelyén, a 
Baranya megyei Rendőrfőkapi
tányságon.

Az 1945-ös esztendő nehéz 
feladatok elé állította a kom
munistákat. A jobboldali pár
tok igyekeztek elnyomni a 
kommunista pártot s azon 
voltak, hogy az ország veze
tését teljesen kézben tartsák. 
A kommunisták fokozatosan 
felerősödtek, s az 1947-es kép
viselőválasztáskor a párt már 
kellő erővel és tekintéllyel 
rendelkezett ahhoz, hogy 
nagymértékben irányítani tud
ja az ország újjáépítését.

Kasza Nándor 1946—47-ben 
végezte el a rendőrtiszti isko
lát s ugyanekkor pártvezető- 
?égi taggá választották. 1953-

ban leszerelését kéri s új 
munkahelyén, a 12. sz. AKÖV- 
nél is tevékenyen részt vesz 
a párt munkájában, pártveze
tőségi tagként. 1957-ben a vá
rosi pártbizottság felkéri, hogy 
vállalja el társadalmi funk
cióban három nagy vállalat 
pártalapszervezeteinek felügye
letét. Akkor az ilyen társa
dalmi megbízottakat instruk
toroknak nevezték. A párt 
ezen megbízatását 1959-ig vég
zi. Ugyanebben az évben vál
lalatunkhoz kerül, az akkori 
gépkocsiszállító üzembe, mint 
műszaki ellenőr. Ebben az esz
tendőben felveszik a munkás
örök soraiba. 1960-61-ben párt- 
megbízatásként tevékenyen 
részt vesz a téeszek szervezé

sében. 1961-ben a gépkocsiszál
lítási üzem és a főműhely 
egyesül, létrejön a mai Szol
gáltató üzem, ahol új mun
kaköri beosztásba kerül, mint 
munkásszállítási ügyintéző. 
1964-től az üzem rendészeti ve
zetője. Ugyanebben az eszten
dőben létrejön a párt-csúcsbi- 
zottság, megalakulnak az alap
szervezetek, s Kasza Nándort 
megválasztják az I-es alap- 
szervezet párttitkárává. 1967- 
től napjainkig pártvezetőségi 
tag és alapszervi szervezőtit
kár.

Kasza Nándor 30 éve tagja 
a pártnak, a pártban végzett 
munkáját mindenhol elismerik.

VERESS TAMAS
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Az érc Az 58811970 sz. újítás
feldolgozásának

legelején

Egy üzem 
torka

Az enyhe ívedésű szürke 
aszfaltút, kettéhasítva a 
sűrű erdősávot jut le az 
ÉDÜ ércosztályozó iához.
Ezen a fő „ütőéren” ke
resztül a billenő platójú 
bikák által kapja a bá
nyák termékét a feldogozó 
üzem. Az udvar közepén 
lábakon álló betontető, 
mellette a tető magassá
gáig felérő échegyek, mely
nek tetején és oldalán egy 
fürge lánctalpas teperke- 
dik a nagy halmazzal. Min
den nekirugaszkodásra egy- 
egy jókora adagot rányom 
a rácsra, mely alatt félel
metes bunker. Alul egy 
lemeztagos adagoló viszi 
tovább fáradhatatlanul a 
lezúduló hatalmas köveket 
a pofás törőbe. Azt hiszem, 
joggal nevezhetjük ezt a 
helyet az ÉDÜ torkának. 
A 40 centiméteres sortá
volságú sínekből álló rá
cson egy műszakban két 
ember dolgozik fantaszti
kus magabiztonsággal, ők 
a fennakadó köveket Iga
zítják a mélybe vagy, ha 
túl nagy, akkor villamos 
futómacska segítségével 
kiemelve széttörik.

— Nehéz fizikai munkát 
igényel különleges test
helyzetben és az időjárás 
viszontagságainak kitéve — 
mondja a munkát irányító 
és felügyelő Szilárd Mik
lós. Ezek az emberek sze
retik ezt a munkát és 
mindegyikük 7—10 éve 
dolgozik már itt. Egy ki
csit irányító munkakör is 
hiszen a bikák vezetőinek 
ők adják meg a jelet, hogy 
melyik bunker fölé vagy 
mellé ürítsék terhüket. A 
legveszélyesebb munkahe
lyek egyikének van nyil
vánítva. Van ugyan a rá
csok felett kötélen függő 
csúsztatható foganttyú a 
kapaszkodásra, de ezt nem 
mindig lehet használni. A 
törzstagok, akik itt dolgoz
nak Pillér Pál, Szabó La
jos, Magdó János és He
rold Béla.

Közben nézem a gépko
csik iövés-menését, mely 
látszólag össze-vissza tör
ténik. Pedig nem úgy van. 
Pontos rend szerint, disz>- 
pécser irányítása mellett 
hozzák és viszik terhüket. 
Többen finomra tört med
dőt visznek eltávozásuk
kor, melyet hegyekké hord
va perkolálással „zsigerel- 
nek ki” teljesen.

Száraz időben bizony a 
bikák óriási port vernek 
fel, melyet az udvar egyik 
oldalán, Szilárd elvtárs öt
letéből eredő, útmenti per
forált vascsőből kiáramló 
vízpermettel igyekeznek 
megszüntetni. Jóval ol
csóbb mint az öntözőautó. 
Ahogy elnézem, a lánctal
pas'dózer győzködése ered
ményeképpen az érchegy 
— mely karbantartási 
üzemállás ideje alatt gyűlt 
össze — fogyóban van. 
Nemsokára a bikák mind
két oldalról közvetlen a 
rácsra önthetik a bányák 
termékét.

K. G.

Véletlenül került az újí
tómozgalomba, munkahe
lyén a III. sz. bányaüzem
ben. Egy kis ötlettel kez
dődött. A biztonsági cso
portnál Varga Ernő cso
portvezető, feladatként ad
ta technikusának, hogy az 
ohm-mérőnek találjon ki 
egy olyan tokot, amely 
megvédi azt és nem megy 
hamar tönkre. Megszületett 
Hajdú Tibor ötlete, mű
anyagból elkészült a tok.

1969—70-ben bevezették 
a fémtám biztosítást az 
üzemnél és a biztonsági 
csoport tagjai az üzem ud
varán 20—30 fős csopor
tokban oktatták az embe
reket a fémtámok haszná
latára. Ekkor született Haj
dú Tibor gondolata, hogy 
a Schwarz-Universál acél- 
támot nemcsak egyszerű 
biztonsági sorként, hanem 
négyet egymáshoz mereven

A dolgozók bizalommal fordulnak hozzájuk
Az MSZMP Központi Bizott

sága 1974 márciusi határozata 
nyomán a SZOT - az igazság
ügyi is pénzügyminiszterrel 
egyetértésben - kiadta az 
irányelveket a jogsegélyszol
gálat létrehozásához. Ennek 
nyomán jött létre vállalatunk
nál is ez év január elsejével 
a jogsegélyszolgálat. így lehe
tőség nyílt arra, hogy dolgo
zóink könnyebben, kevesebb 
utánjárással intézhessék ügyei-

fi.
Eddigi tevékenységükről ma
is hónapban számoltak be a 
Mialatt szb és az SZMT el- 
iiksége előtt. Működése első 
t hónapiában a vállalati jog- 
•gélysz.olgálatot 140-cn, az 
sémi panaszügyi bizottságo- 
at 118-an keresték fel. A pa- 
aszok túlnyomó része jogi 
nácsadást igényelt, külső 
terveknél 33 esetben kellett 
Szbenjárni.

A IV. sz. bányaüzem 
július hó 19-én tar
tott műszaki konfe

renciáján Till József fő
mérnök ismertette az első 
félév eredményeit, amelyek 
igen szépek, a vágathaj
tást 100,7, a nyersérc-ter- 
melést tonnában 102,9, fém
kilóban 106,4 százalékra 
teljesítette az üzem.

Az ötnapos munkahét 
bevezetését követően jú
niusban a várakozáson fe
lül emelkedtek a teljesít
mények és ez a tény az 
első félév eredményeit is 
javította. A vágathajtási

„Kíváncsi” emberek

Ezüstérmes Velük együtt politizálni

kiváló újító
Hajdú Tibor
rögzítve pillérként kelle
ne alkalmazni. Addig fa
pilléreket használtak, s a 
fapillérek a robbantás ha
tására összetörtek, talán 
tízszer tudták azokat fel
használni. A fémtámok 
jobban ellenállnak a rob
bantásnak, időállóak és 
visszarabolhatók különö
sebb veszteség nélkül. Az 
elhajló, eldeformálódó tá
rnokát pedig ki lehet 
egyengetni. Mivel a fejté
sek többsége feltörésekből 
indul, nem mindegy, hogy 
mennyi biztosítási anya
got kell felszállítani a fel
töréseken keresztül. Cso
portvezetőjének elmondta 
ötletét, az jónak találta és 
bíztatta, hogy adja be újí
tásnak.

így került sor az 588/1970. 
sz. Schwarz-Universál acél- 
tám és TH-acélsüveg pil
lérként történő alkalmazá
sa tárgyú újítási javaslat 
beadására, szakvéleménye
zésére. Vállalatunk elfo
gadta az újítási javaslatot 
és megindultak a kísérle
tek.

Mint minden új műsza
ki megoldásnak, ennek is 
megvoltak a maga ellen
zői és nagyon sok függött 
a III. sz. bányaüzem veze
tőin, akik felismerték en
nek az új technológiának 
a jelentőségét és komoly 
szeilemi energiát, anyagi 
eszközöket fordítottak a 
ldsérletekre és a gyakor
lati bevezetésre.. Végülis 
bevált az újítás, mindhá
rom bányaüzemünknél al
kalmazzák, újabb korsze
rű változataival együtt.

A takarékossági szem

A tapasztalatok azt mutat
ják, hogy a panaszosok több
sége az alapvető jogi ismere
tekkel sem rendelkezik, ezért 
a vállalati jogsegélyszolgálat 
egyik feladatának tekinti a 
jogpropagandát. Ez év feb
ruárjától májusig hét felvilá
gosító előadást kértek, melye
ket a Baranya megyei Tanács 
V. B. szervezési-gazdasági és 
jogi osztálya tartott meg. Az 
előadások témái között szere
peltek például az állami la
kások elosztásának elvei és 
szabályai; gyámügy és gyer
mekvédelem; az építésügyi 
engedélyezési eliárás stb. Szé
lesebb rétegeket ezekre nem 
sikerült mozgósítani. Talán 
járhatóbb útja lenne a jogpro
pagandának, ha üzemenként, 
a dolgozók érdeklődése alap
ján szerveznék meg egy-egy 
fontos jogszabály, vagy eljá
rás megismertetését.

A „start" jói sikerült
cm/mű. 104,8; a fejtési 
to/'mű. 107,2; míg az össz- 
üzemi to/mű. teljesítmény 
104,9 százalék volt. Ezzel 
az eredménnyel — vala
mint baleseti és önköltségi 
vonatkozásban is — az 
üzem féléves szinten az 
Élüzem cím elnyerésének 
feltételeit teljesítette.

Till elvtárs hangsúlyoz
ta: — A jelentős eredmé

pontokat figyelembe véve 
különösen jelentős ez az 
újítás, mert anyagmegta
karítást, a szállítással kap
csolatos energiamegtakarí
tást és a fejtési munkahe
lyeken a pillérek átrakási 
idejének, a faanyag fel
szállítási idejének csökke
nését eredményezte. Az 
újítás az 1973-as gazda
sági évben 650 ezer forint 
gazdasági eredményt ho
zott. Az újító 5 százalékos 
díjkulcs mellett 32 431 fo
rint újítási díjban része
sült.

Hajdú Tibor 11 éve dol
gozik vállalatunknál, sze
rény magatartásé, nyugodt 
természetű ember. Lelkiis
meretesen végzi gazdasági 
és társadalmi munkáját. 
Ismerik őt a KISZ külön
böző vetélkedőiről, szervez
te azokat és játékvezető
ként is közreműködött. 
Népszerű munkatársai kö
zött, amit az is bizonyít, 
hogy a közelmúltban le
zajlott szakszervezeti vá
lasztásokon az irodai alap
szervezet szakszervezeti 
titkárának választották. Az 
Alföldön, Tiszacsegén szü
letett, híres pásztornemze
dékből származik. Nagy
apjának valamikor a pász- 
tórbotján és nagy kalap
ján kívül semmije sem 
volt, unokája mai társa
dalmunk munkásosztályá
nak egyik fiatal, az újért 
küzdeni tudó tagja. Az 
üzem gazdasági és társa
dalmi vezetőinek különbö
ző elismerései mellett ez 
éviién kapta meg a Kiváló 
újító miniszteri kitüntetés 
ezüst fokozatát.

Horváth Jánosné

A jogsegélyszolgálat legfon
tosabb feladata a dolgozók 
ügyes-bajos dolgainak Intézé
se, s ehhez a szervezet min
den tagjának sokoldalú jogi 
ismeretekkel, tájékozottsággal 
kell rendelkeznie. Szeretnék 

I elérni, hogy a szervezet tag
jai ne csak a jogalkalmazás 
egy-egy területén (például 

I munkajog, családjog stb.) le
gyenek otthonosak, hanem 
pontos felvilágosítást tudjanak 
adni bármely alapvető problé
mával kapcsolatban.

Amint a jelentésben szere
pel. a dolgozók kedvezően fo
gadták a jogsegélyszolgálat 
létrehozását, bizalommal for
dulnak hozzájuk, amit bizo
nyít a panaszok száma is. A 
munka tartalmi színvonalát 
azonban még magasabb szint
re kell emelni a tagok rend
szeres továbbképzésén keresz
tül. PETÖCZ JÖZSEFNE

nyeket az ötnapos munka
hétre történt átállás mel
lett értük el, mely idő 
alatt a teljesítmények jó
val meghaladták a terve
zettet. Ezt a június havi 
eredmények igazolják, ami
kor a fejtési to/mű. 109,7; 
a vágathajtási cm/mű. 113,8; 

! az összüzeihi to/mű. telje
sítmény pedig 113,2 száza
llék volt. Ez az év I—V.

„Úgy érzem, a mi bri
gádunk — termelési tevé
kenysége mellett — egyre 
inkább politikai bázissá 
növekszik, melyre párt- és 
szakszervezeti szerveinknek 
fokozottabban lehet építe
ni” — mondja Róna Ka
rn ilné, a héttagú arany
érmes Vörösmarty szocia
lista brigád vezetője.

A brigád 1963-ban ala
kult és ma is csaknem 
ugyanaz az „alapító mag” 
dolgozik, szép eredmény
nyel. Lapozgatva a brigád
naplót, amely több év 
munkáját illusztrálja, iga
zolja eredményeiket. Büsz
kék nagyon a sok vetélke
dőn való részvételre és 
kisebb-nagyobb sikerekre. 
1973-ban a vállalati vetél
kedőn második, 1974-ben a 
biztonsági vetélkedőn első 
helyezést értek el. Ugyan
ez évben az üzemi politi
kai vetélkedőn csak hato
dikak lettek, ezt keserű 
emlékeik közé sorolják és 
szinte szégyenkezve beszél 
róla a brigád „politikai 
főnöke”.

— Hogy politizáló brigád 
vagyunk? — ez némi túl
zás '— jegyzik meg ketten 
is. De hamarosan rácáfol
nak állításukra, amikor vi
ta kerekedik arról, hogy 
ki a legjobb külpolitikai 
kommentátor a tévében: 
Sugár, Heltai, Ipper, vagy 
Polgár?! Rendszeresen
megbeszélik a politikai 
eseményeket, kutatják azok 
hátterét, indító okait.

Az élet maga kínálja a 
politizálás témáit. A bri
gád politikai tevékenysé
gének jelentősége: elősegí
teni, meggyorsítani a szo
cialista emberi közösség 
kialakulását, létrehozni a 
szocialista segítségnyújtás 
elvtársi légkörét.

MELLESLEG EURÓPA-BAJNOK

Kalkó Ede, az ÉDÜ műszerkarbantartó üzemrész mű
szerésze, az 1974. évi vitorlás liajómodell Európa-baj- 
nokság győztese. Keller Gábor felvétele

hónap összesített eredmé
nyeihez viszonyítva a fej
tésnél 13,5; a vágathajtás
nál 20,5; az összüzemi tel
jesítménynél 28 százalékos 
növekedést eredményezett.

A teljesítmények növelé
sére irányuló törekvésein
ket részben' műszaki fej
lesztési feladatok megoldá
sával, részben dolgozóink 
felszabadulási munkaverse

Az örökké „kíváncsisko
dó” megnyilvánulásukért 
még dicséretet is igazol a 
brigádnapló 1975. január 
14-i bejegyzése. A marxis
ta—leninista középiskolán 
mindig vitát rendeznek és 

rtöbbet akarnak tudni, mint 
ami a könyvben van.

Az alkalmanként meg
szervezett családi összejö
veteleknél nagy az össz
hang, és főképp a lelke
sedés, amikor az „oviba” 
mennek az Acsády utcába 
egy kis társadalmi munká
ra. Előkerül a gyerekek 
részére egy-egy kisautó, 
alvóbaba, építőkocka és 
sok más játék. Az éremért 
kapott anyagi juttatást — 
olykor megduplázva is — 
ilyen dolgokra költik.

Az eddig ismertetett dol
gok mind nagyon szépek, 
s jónak mondhatók. Azon
ban beszélnünk kell a hiá
nyosságokról is, ami meg
alakulása óta kíséri a bri
gádot. A csoportban nyolc 
fő dolgozik, ebből egy, 
nem tagja a szocialista 
brigádnak. Nincs az a 
pszichológiai, politikai 
meggyőzés, amit ne alkal
maztak volna, hogy a kol
lektíva teljes legyen, de 
sajnos minden kísérlet 
eredménytelen maradt. Ezt 
a szocialista brigád min
den tagja önkritikusan is 
negatívumként ismeri el.

Néhány év és a „beszer- 
vezhetetlen” dolgozó nyug
díjba vonul. Addig is jó 
munkájára feltétlenül
szükség van. Bízunk ab
ban, hogy a Vörösmarty 
szocialista brigád a továb
biakban is hallatja hang
ját és egyre több bizonyí
tékát adja a „szocialista 
módon élni, dolgozni és ta
nulni” elvnek.

Basa

nyének széles körű kibon
takozásával és az ennek 
érdekében történt vállalá
sok teljesítésével értük el.

A tervteljesítés számai 
önmagukért beszélnek. Az 
ötnapos munkahét beveze
tése tehát sikeresen indult. 
Az egyhónapos időszak vég
ső következtetések levoná
sához kevés. E rövid idő 
alatt szerzett tapasztalatok 
mégis arra engednek kö
vetkeztetni, hogy a megnö
vekedett munkaidőhöz dol
gozóink rendkívül rövid idő 
alatt alkalmazkodtak.

Györkös József
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A II. Rákóczi Ferenc szocialista Töprengek...

brigád
„Nem elég a célt látni; 
Járható útja kell!
Nem elég útra lelni,
Az úton menni kell!
Egyedül is! Elsőnek, 
Elől indulni el!
Nem elég elindulni,
De mást is hívni kell!”

(VÁCI MIHÁLY)
Az Anyag- és áruforgal

mi főosztály egyik nagy 
létszámú brigádja a II. Rá
kóczi Ferenc szocialista 
brigád. Tagjai raktári dol
gozók és raktárvezetők, 
akik murvájukat jól isme
rik és megfelelő szakképe
sítéssel rendelkeznek. Mint 
minden brigád, ők is a 
hármas jelszó követelmé
nyeinek jegyében teszik 
meg vállalásaikat. A „szo
cialista módon dolgozni” 
vállalásaik ’kiinduló pontja 
a főosztály előtt álló fel
adatok segítése, a takaré
kosság szem előtt tartása, 
a munkafegyelem megszi
lárdítása, olyan társadalmi 
munka végzése, ami anya
giakban kimutatható és a 
főosztálynak megtakarítást 
jelent.

Részt vettek a XI. párt- 
kongresszus tiszteletére in
dított munkaversenyben, 
társadalmi munkában, elké
szítették a rakodó rámpát, 
ebben az évben pedig az 
újonnan épülő tárolóhelyi
ség betonozási munkáit 
.vállalták 450 társadalmi 
munkaórában.

A brigádnaplóban lapoz
gatva szembetűnő, hogy a 
„szocialista módon élni” 
jelszó megvalósítása érde
kében átlagon felül érté
kelhető tevékenységük. 
Évek óta patronálják a 
Nagy Jenő utcai óvodát és 
ez évben is a gyermeknap
ra 800 forint értékű já
tékot vásároltak az óvodá
soknak, s készítettek ré
szükre egy bábfalat .Szin
tén pár éve patronálnak 
három árva gyereket — 
Simon Annát, Andrást és 
Magdolnát —, akik Nagy- 
vejken laknak. Minden év
ben beszerzik és odaszál
lítják részükre a téli tü
zelőt. Megjavították házu
kon a tetőt, bútort vásá
roltak lakásukba. A brigád 
egyik tagja felajánlotta a 
gyermekek részére a hasz
nált televízióját, amit a 
brigád pénzéből megjaví
tottak és elszállítottak 
Nagyvejkre. A tévé besze
relése nagy örömet szer
zett a gyerekeknek — hisz 
a legközelebbi nagyobb te
lepülés 16 kilométerre van 
hozzájuk — s ezután be
hozza földes kis szobájuk
ba a nagyvilágot. A bri
gádtagoktól a tévé besze
relése után meleg ölelés
sel búcsúztak a Simon gye
rekek. Egy képeslap jelzi 
a brigádnaplóban, hogy 
balatonfüredi nyaralásban 
részesítették az egyik Si
mon kislányt. Rendszere
sen leveleznek a Simon 
gyerekekkel és minden 
problémájukban gyorsan 
segítségükre sietnek; pél
dául tél elején írtak a 
gyerekek, hogy szegényes 
a téli ruházatuk, a brigád
tagok rövid idő alatt ösz-

I szeállítottak egy tizenöt 
kilogrammos csomagot, 
melyben télikabátok, csiz
mák, pulóverek, s egyéb 
holmik voltak.

A brigád a Minden isko
lának rádiót akcióban is 
részt vett, a Vásárosbéci 
Általános Iskolának vásá
rolt rádiót.

Példamutató a közösségi 
szellem a 29 fős brigádban. 
Minden nőnapon és anyák 
napján virággal köszöntik 
a brigádban dolgozó nőket. 
Ha valaki nyugdíjba megy 
a brigádból, ünnepélyesen 
elbúcsúztatják, és ajándék
kal kedveskednek neki. 
Nyugdíjasaikkal továbbra 
is tartják a kapcsolatot, 
elviszik őket kirándulá
saikra és, aki tűzifát igé
nyel, annak azt beszerzik 
és hazaszállítják. Bányász
napon köszöntik az 5—10— 
15 éves törzsgárdatagjaikat 
és Kiváló dolgozóikat. 
Nemrég rendeztek társa
dalmi esküvőt egy brigád
tagjuknak, nászajándékul 
étkészletet ajándékoztak a 
fiatal házasoknak.

Mint minden szocialista 
brigád, ők is mennek kol
lektíván színházba, múze
umba és kirándulásra. Fil
meket vetítenek, kulturá
lis előadásokat tartanak, 
melyre más szocialista bri
gádokat is meghívnak. 
Szakképzett előadók segít
ségével ismerkedtek meg a 
magyar költészet remék- 
műveivel, a kétezer éves 
Pécs történetével. Részt 
vettek a Moszkvai Rádió 
pályázatán, melyet Ma- 
gyaroszág felszabadulásá
nak 30. évfordulóján hir
dettek és második helye
zést értek el. Kollektív 
rendezvényeikbe családju
kat is bevonják.

A brigádtagok között 
vannak MHSZ aktívák, ön
kéntes rendőrök, kereske
delmi társadalmi ellenőrök, 
munkásőrök, szakszervezeti 
aktívák stb. Mindegyikük 
lelkiismeretesen eleget tesz 
társadalmi megbízatásának. 
Sokan vásárolnak könyve
ket, járnak a munkásaka
démiára, van, aki techni
kumba, vagy általános is
kolába, hisz a tanulás, to
vábbképzés és művelődés 
is szorosan hozzátartozik a 
szocialista emberré válás 
folyamatához.

A raktározás az Anyag- 
és áruforgalmi főosztály 
olyan munkaterületei kö
zé tartozik, ahol a mun
kaerővándorlás a legala

csonyabb, sok a törzsgár- 
datag. Hogy miért? — arra 
a II. Rákóczi Ferenc két
szeres aranykoszorús,

FOGLALT!
üzemünk dolgozói reg

gelente érkezési sorrend
ben, hosszú sorokban állva 
várakoznak az autóbuszok
ra. így válik valóra az a 
közmondás, hogy „Ki 
korán kel...” — ha ara
nyat nem is, de ülőhelyet 
biztosan lel. Aki erre pá
lyázik, az nem restell 5— 
10 perccel korábban kelni, 
hogy a sor elejére kerül
ve ülőhelyet kapjon. Ez 
ma már íratlan törvénnyé 
vált és a dolgozók igazság
érzetével találkozik.

Befut a busz. A felszál
lók még kicsit álmosan, 
szinte néma csendben, to
longás nélkül elfoglalják 
az ülőhelyeket — amíg 
van —, utána már csak 
állóhelyek jutnak. Az ál- 
mosító csendet azonban vi
ta hangja töri meg: — Fog
lalt! — mondja egy női 
hang. — Majd, ha leül
tem — így egy másik. M‘ 
történt? Egy elsőként fel
szálló — mellesleg érkezé

A vállalati csereüdültetésben Harkányban üdülő német csoport zenés dunai sé
tahajózáson vett részt a Bendegúz fedélzetén. A csoportot elkísérték Rácz Gyu
la és Bugyik János elvtársak is. Keller Gábor felvétele

nyolcszoros szocialista bri
gád közösségi élete a vá
lasz;

II. J.-né

se szerint csak állóhelyre 
pályázható kolléganő be
szélgetés ürügyén az első 
sorokban álló munkatársá
hoz menve, a sorrendet be 
nem tarva — helyfoglalás 
után a táskáját egy üres 
helyre téve foglalta azt a 
valahol a sor végén álló 
munkatársa részére. Innen 
eredt aztán a vita. Kinek 
volt igaza?! Nyilván an
nak, aki talán az utolsó 
szabad helyen levő táskát 
elvéve leült.

A félreértések elkerülé
se végett szeretném tisz
tázni: Foglalt hely nincs! 
— kivéve a Mecsek Exp
resszi, bár ott sem min
dig biztos a helyjegyes 
helyfoglalás. Kár lenne te
hát megsértődni, különö
sen annak, akinek amúgy 
sem volt igaza, mert min
denki csak sorban állásá
val foglalhat helyet magá
nak.

GYÖRKÖS JÓZSEF

Telefont kaptam. Kapu
telefont. Végre! Egy szép 
napon a lépcsőházban ki
vésett fal fogad és a fal
ba vésett kis árkocska la
kásom bejárati ajtajához 
vezet. Pár nap múlva ve
zetékek is kerültek bele, 
és az épület bejárati aj
taja mellé felszerelték a 
kaputelefon hívóközpont
ját. És itt kezdődött el 
tűnődésem. Négyemeletes 
épületben lakom, ami azt 
jelenti, hogy öt szinten — 
szinten kettő — összesen 
tíz lakás van. Nézem a 
hívőközpontot, azon csak 
nyolc a hívőgomb. Talán 
a földszinten nem kapcsol

ffGazdaságtalan ff

Közgazdászok kezdték 
használni ezt a magyaros- 
talan szót, sajtónk pedig, 
amely nem akart illojális- 
talan lenni, átvette. Kár!

Sok olyan szó, kifejezés 
volt már forgalomban, 
amely ellen — természete
sen, amikor már maguktól 
is kimentek a divatból ,— 
a sajtó is felragadta csut
káig kopott toliseprűjét, s 
megpróbálta portalanítani 
hűlt helyüket. Ma már 
nem „tárgyaljuk ki a kér
dést”, hogy „átbeszéljük a 
problémákat” és „irányt 
vegyünk” megoldásukra. A 
„káder”-ből ember lett is
mét, hogy csak néhány 
üdítő példát említsünk.

A sajtó azonban nagy
hatalom, nemcsak politikai 
és társadalmi, de nyelvi 
értelemben is. Közgazdá
szoktól nem várjuk el, 
hogy kifogástalan magyar
sággal beszéljenek. Ha 
hallunk tőlük egy-egy csi
korgó kifejezést, szívesen 
túltesszük magunkat rajta. 
A mondanivaló feledteti 
egy-egy disszonáns szó kel
lemetlen hatását. A sajtó

Művelődjünk, szórakozzunk!
A SAGVARI ENDRE
MŰVELŐDÉSI HÁZ
AUGUSZTUS HAVI
PROGRAMJÁBÓL

1-én 10 órakor: Munkásaka
démia VIII. Az üzemi demok
rácia jérl ékelése. (A jogok és 
kötelességek összhangja.)

8-án 10 órakor: Munkásaka
démia VIII. Az üzemi demok
rácia értékelése. (A jogok és 
kötelességek összhangja;)

ják be ezt a szellemes kis 
készüléket? Akkor miért 
vezették lakásomhoz — 
földszinten lakom —, sőt 
azóta fel is szerelték az 
előszobában. Talán nem 
jól olvastam meg a hívó
gombokat? Újra számolom: 
ismét nyolcnak találom. 
Lehet. hogy a negyedik 
emeleti lakókat nem kötik 
be? Most már teljesen tá
jékozatlan vagyok. Kíván
csian várom, hogy a nyolc 
hívógombbal hogyan lehet 
majd tíz lakással beszélni. 
Vagy két-két lakást ikresí- 
tenek?

GY. J.

azonban milliókat tanít a 
helyes magyarságra, a kul
turált kifejezésmódra. De 
taníthat helytelen beszédre 
is —■ sajnos. Jómagam úgy 
vagyok vele, hogy egy cik
ket addig olvasok, amíg 
nem találkozom az első 
„gazdaságtalan”-nal. Utá
na tüstént továbblapozok. 
Persze nem dől össze a vi
lág, ha a „nem gazdasá
gos” helyett „gazdaságta
lant” írunk. Fő, hogy csök
kenjen az önköltség. Ha 
azonban valami „nem költ
séges’’ nem jelenti azt, 
hogy „költségtelen”, azaz 
ingyenes. Nem kétséges, 
hogy a „kétséges” ellenté
te a „kétségtelen”, de ha 
a hajam barnasága eltűnik 
attól nem lesz szegénykém 
„barnaságtalan”. S bár 
mentes vagyok a hiúságtól, 
„hiúságtalan” azért nem 
vagyok. Gondolom, a „gaz
daságtalan’’ tömörebb akar 
lenni, mint a „nem gazda
ságos”. Az Ilyen tömörség
re azonban anyanyelvűnk 
ráfizet.

Dr. Tóth Ferenc

8-án 18 órakor: Ifjúsági klub. 
Zenehallgatás hanglemezről, 
zenés vetélkedő.

13-án 10 órakor: Névnapi kö
szöntő a Nők klubjában. (Iro
dalmi összeállítás, diavetítés.)

15-én 18 órakor: Rejtvényfej- 
tő-verseny.

Pszichológiai tanácsadás min
den kedden és csütörtökön 
10,30—18,30 órakor. Szabó-varró 
tanfolyam, beiratkozás augusz
tus 2l-től.

A Balatontüred Városi Ta
nács V. 11. Igazgatási osztálya 
strandbővités céljára igénybe 
vette a vállalatunk kezelésé
ben álló balatonfüredi strand
területet a rajta leVö építmé
nyekkel és a beépített strand
felszerelésekkel. Az igénybe 
vett területért vállalatunk hat
millió forint kártalanítást ka
pott, és tiz éven keresztül évi 
230 fő részére kabinbérletet 
biztosítanak térítésmentesen.

A megállapodás értelmében 
az igénybevett terület városi 
strandfelőli kerítését lebontot
ták, így dolgozóink a városi 
strand bejáratán keresztül kö
zelíthetik meg a kabinokat. A 
balatonfüredi üdülőbe beutalt 
dolgozóink kéthetes bérletet 
kapnak, s ezzel vehetik igény
be a strandtelepet, illetve a 
kabinokat. Az elvesztett bér
letet vállalatunk nem pótol
hatja, Így mindenkinek szemé
lyes érdeke a bérletek meg
őrzése.

üdülöink
figyelmébe!
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Hangtárlat — zavarokkal

Zenei

bukásunk
Mit vár a bizalmi küldöttek 
tanácskozásától ?

Gász Mihály, küldött
Tatabánya miért?

A Magyar Rádió július 
10-én 21 művelődési ott
hon körkapcsolásos vetél
kedő sorozatában a S'ágvá- 
ri Endre Művelődési Ház
ból közvetítette a Pécs—Ta

tabánya—Székesfehérvár 
elődöntőt, 30 év rádiós 
anyagából. A pécsi csapat 
az utolsó fordulóban „ki
muzsikálta magát”, a har
madik helyen végzett. A 
műsorkezdés előtt a beszél
getésekből „kiszűrtük”, 
hogy a gyenge előkészítés 
és propaganda, valamint az 
„egynapos” csapat többre 
nem lesz képes. A tatabá
nyai népház műsorfüzeté
ben ismertette a hangtár
lat lényegét, e célra plaká
tok százaival árasztotta el 
az érdekelt várost úgy, 
hogy még nekünk is ju
tott. Jó figyelmeztetés ar
ra, hogy a régi „dicsőség
ből” nem élhetünk — ma 
is szervezni és tanulni kell.

Éva László

EGY SZABAD SZOMBAT A REMETERÉTEN

Már négy éve lát el 
szakszervezeti bizalmi fel
adatokat a III. sz. bánya
üzemben Gász Mihály, a 
18-as csapat vájárja. A 
közelmúltban küldöttnek 
delegálta alapszervezete a 
bizalmi küldöttek vállalati 
tanácskozására.

— Bizalminak lenni ma 
többet jelent, mint koráb
ban — mondja. Amíg éve
ken keresztül csak a bé
lyegek eladása ügyében ju
tott időm az embereket 
megkeresni — s ez nem 
minden esetben volt nép
szerű feladat — most töb
bet tudok foglalkozni az 
ügyes-bájos dolgokkal. Eze
ket összegyűjtve továbbí
tom a gazdasági és szak- 
szervezeti vezetőkhöz, akik 
megteszik a szükséges in
tézkedéseket.

— Napjainkban mi fog
lalkoztatja leginkább a 
vájvégi dolgozókat; mit kí
ván felvetni a tanácskozá
son?

— A dolgozók zöme szí
vesen fogadta az ötnapos 
munkahét bevezetését, de 
beszédtéma, hogy a hosz- 
szabb munkaidő alatt ne

hezebb a kiadott szakirá
nyokat teljesíteni. Időn
ként probléma van az 
anyagellátással; nehezíti a 
munkát, hogy nem áll ren
delkezésre több méretű fú
rószár. A 2,4 méteres fú
rószárak mellett 2 és 1,5 
méteresekre is szükség len
ne.

— Változatosabbá kelle
ne tenni a hideg védőétel
csomagot.

— Másik téma: jó lenne, 
ha emelni lehetne a beteg
ség, szülés, házasságkötés 
esetén kifizethető szakszer
vezeti segélyek összegét. 
Mai viszonyok között öt
száz forinton aluli segély- 
összeg nem túl nagy anya
gi segítséget jelent.

— Örömmel fogadták a 
dolgozók, hogy a be- és 
kiszállási pótlék fizetésével 
sokéves problémájuk meg
oldódott.

— Mit vár a küldöttér
tekezlettől?

— A bizalmi küldöttek 
tanácskozása jó alkalom 
lesz a vállalat vezetőivel 
való közvetlen találkozás
ra. A dolgozók is, jóma
gam is sokat várunk a ta
nácskozástól. Bízunk ab
ban, hogy a felvetett prob
lémák most is megoldást 
nyernek.

Petőczné

Forgácsoló
vetélkedő

A közelmúltban zajlott
vállalatunk KISZ-bizottságának 
rendezésében a Ki minek mes
tere forgácsoló vetélkedő. Az 
üzemi vetélkedők legjobbjai 
kerültek a vállalati döntőbe. 
Tizenkilenc fiatal mérte össze 
tudását és gyakorlottságát a 
forgácsoló szakmában. A ko
rábbi évekhez képest emelke
dett a vetélkedő szakmai szín
vonala.

Az izgalmas versenyben első 
helyezést ért el Rózsa Sándor 
Szolgáltató üzem, második Il
lés Ferenc Szolgáltató üzem, 
harmadik Belegi Béla IV. sz. 
bányaüzem.

A vetélkedő résztvevői és 
helyezettéi a Szakma ifjú mes
tere címen kívül, helyezésük 
arányában, a vállalati KISZ- 
bizottság, vállalatunk igazga
tója és az üzemek vezetőinek 
külön díjaiban részesültek.

A HITETLEN: — Nem tudom, mi a baja ezzel az • 
ácsolattal, Aknász elvtárs! Szarka Tibor

Világjáró ércbányászok
Pécs—Budapest—Amster

dam—Montreal—Torontó— 
Winnipeg vonattal, repülő
vel és autóbusszal körül
belül ötven órás utazás. 
E hosszú és fárasztó, de 
minden bizonnyal gyönyö
rű út „szenvedő résztvevő
je’’ Ropoli Imréné volt, a 
Szolgáltató üzem dolgozója.

— Torontóba 12 órás re
pülőút után érkeztem — 
kezdi „útibeszámolóját” 
Ropoliné —, ahol három
napos pihenőt engedélyez
tem magamnak, majd foly
tattam utamat Winnipeg
be. Utazásom autóbusszal 
történt, a Trans Canada 
autóúton. Az autóútról ta
lán annyit, hogy teljesen 
átszeli Kanadát, az Atlan
ti-óceántól a Csendes-óceá
nig. Harmincöt órás „bu
szozás” után érkeztem meg 
Winnipegbe, csodálatos él
ményekkel gazdagodva.

— Winnipeg, Manitoba 
tartomány székhelye. A 
kanadai préri legnagyobb 
városa, amely lélekszám- 
ban jóval meghaladja a 
félmilliót. Érdekessége, 
hogy Winnipeget Kanada 
„Chicagójának” nevezik. 
Manitoba kormánya itt 
székel, a parlament a lá
togatók előtt nyitva áll, 
így én sem mulasztottam 
el a lehetőséget. Hatalmas 
és patika tisztaságú vízi
erőműve van a városnak, 
melyet szintén megtekin
tettem. A legkülönbözőbb 
vallások és szekták temp
lomai tarkállanak a város
ban. A hajdani bevándor
lók leszármazottai igen 
színessé teszik a várost. 
Lakói között megtalálha
tók a kínaiak, svédek, uk
ránok, németek és még so
rolhatnám a sok bevándo
rolt nemzetiséget. Érdekes, 
hogy kint-tartózkodásom 
alatt nem láttam bennszü

Egy patronálás 
története

A tágas párthelyiségben 
ketten ülünk és beszélge
tünk egy brigádról és an
nak pályafutásáról. Aki 
beszél róla, Magossy Ist
ván, a Táncsics szocialista 
brigád vezetője, az ÉDÜ I. 

I üzemegység KISZ-titkára.
— Először a Bánki Do- 

I nát utcai Általános Isko
lát patronáltuk, ahol aj
tók, ablakok javítását vé
geztük el. Társadalmi 
munkánk értéke megha
ladta a 30 ezer forintot 

j és ezért 1973-ban az Egy 
napot Pécsért mozgalom 
keretében a városi tanács
tól aranydiplomát kap- 

1 tunk. Amikor már több

Láttam 
a Niagarát
lött indiánt népviseletben, 
viszont annál többet lát
tam „civil” ruhában. Az 
indiánok régi életformáju
kat megtartva vagy rezer
vátumokban élnek, vagy 
elamerikaiasodva, polgár
ként a „fehérek” között.

— Winnipegből vissza
utaztam Torontóba. Itt 
megtekintettem az éppen 
akkor nyílt világkiállítást 
és egyedül csak itt láttam 
népviseletben indiánt.

— Itthon, jóval elutazá
som előtt elhatároztam, 
hogy ha törik, ha szakad, 
a Niagara-vízesést megte
kintem. Sikerült, láttam a 
Niagarát. Hátborzongatóan 
nagyszerű és egyben gyö
nyörű látvány, melyet job
ban azt hiszem, nem is 
lehet jellemezni, látni kell.

— Kintjártamkor az 
amerikai vízesést lecsapol
ták, így én csak egy „mű
ködő” vízesésben gyönyör
ködhettem (A Niagara ka
nadai oldalán levő „Patkó
vízesés” az ismertebb, et
től pár száz méterre van 
az amerikai vízesés, mely 
már USA terület.) Ezt a 
ritka alkalmat kihasznál
tam és lefényképeztem a 
„félig működő’’ Niagarát. 
A víz kristálytiszta csillo
gása, szivárványos szín
pompája lenyűgözött és 
vallom, hogy ez a látvány 
eddigi legnagyobb élmé
nyem.

_  Kanadai tartózkodá

brigád kapcsolódott be az 
iskolát patronáló tevékeny
ségbe, új területet keres
tünk. Ezt talán úgy fogal
mazhatnám meg — mond
ta Magossy elvtárs —, 
hogy a brigád fejlődése 
spontán hozta magával az 
újabb patronálás igényét. 
Legcélszerűbbnek az Acsá
dy utcai óvoda látszott, hi
szen a brigád több tagjá
nak odajárt a gyermeke. 
1970-ben öt évre szóló 
szerződést kötöttünk. Köz
ben nem hanyagoltuk el a 
Csertői Gyermekotthont és 
a Zipernovszky Károly 
Szakközépiskola patronálá- 
sába való besegítést sem. 
Az óvodában kezdetben 
csak kisebb javítási mun
kákat végeztünk. így já
tékok, fürdőszoba berende
zéseinek felújítását, mos
dók felszerelését stb. A 
követelmények azonban 
egyre sokrétűbbé váltak 
(festés, betonozás), így a 
patronálásban való részvé
tel fokozatosan kiterjedt 
az egész üzemegységre. A 
patronálást Rózsa Iván, 
üzemegységünk vezetője a 
legmesszebbmenőkig támo
gatta és jelenleg is támo
gatja, de ezen túlmenően 
kezdeményező is. Ebből az 
is kiderül, hogy a brigád 
és a gazdasági vezetés 
kapcsolata igen jó. Enél- 
kül azt hiszem, a jelenlegi 
színvonalon nem tudnánk 
kifejteni patronálási tevé
kenységünket — fejezte be 
tájékoztatóját Magossy elv
társ.

Keller Gábor

som alatt igen sok „érde
kességre” figyeltem fel. A 
kanadaiak munkavégzés
hez kesztyűt hordanak, le
gyen az bármilyen munka. 
Jellemző a zászlódísz, ál
landóan lobognak a tarto
mányi és városi lobogók a 
városok terein. Köztudott, 
hogy Kanadában rengeteg 
az erdő, talán így érthető, 
hogy a tereken és a par
kokban általában fából ké
szült szobrokat állítanak 
fel, melyekre a hatalmas 
méret a jellemző. Ritka, 
hogy a házakat bekerítik, 
s ha mégis, akkor a tör
vény előírja, hogy 160 cen
timéternél nem lehet ma
gasabb. Teljesen ismeret
len dolog volt számomra 
a „vásárlási adó”. Ez azt 
jelenti, hogy ha valami az 
üzletben X dollárba kerül 
— legyen az bármi —, ak
kor a vásárlónak dollá
ronként 5 cent adót kell 
fizetnie.

— Amikor. a múlt szá
zad hatvanas éveiben fel
merült, hogy Észak-Ame- 
rika angol kézen maradt 
területeit valamiféle állam- 
alakulatba egyesítsék, a 
gyarmatok egész lakossága 
azon törte a fejét, milyen 
nevet adjanak az új or
szágnak. Végül a nép kép
viselői az ország első tele
pesei által használt régi 
indián szó, a „canada” 
mellett döntöttek.

Veress Tamás
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Kinek csillog az aranyérem ?
Színhely: Ormosbánya, augusztus 2-3.
— Rekord nevezés — MÉV-esek a dobogón?

„Ki korún kel, aranyat lel” — tartja a közmon
dás. A III. sz. bányaüzem kézilabdázóiról ezt elmond
hatjuk. Ila csak ezen múlana az aranyérem sorsa, 
biztosan nem fájna a feje Berényi Tamás edzőnek. 
A júliusi nap még javában ontja a hőséget. Még ár
nyékban is érzeni lehet a nap perzselő erejét. Hát 
még a pályán! Fullasztó a hőség, semmi légmozgás, 
a vörös salakos pályán tizenkét játékos félmeztelenre 
vetkőzve futja a köröket. Ők nem törődnek a me
leggel — legalábbis nem mutatják —, de testükről pa
takokban folyik az izzadtság. Bizonyítani akarnak Or- 
mosbányán, amely otthont ad tizenhat csapat részé
re a kétnapos küzdelemhez.
Az edző a múlt évi szol- I azért nem megy minden 

noki döntőn szerzett tanul- úgy, mint a karikacsapás, 
súgókat felhasználva készí- Ez érthető. A csapat tag- 
ti fel a fiúkat a II. orszá- jai nem tartoznak éppen 
gos kézilabda-bajnokság, a fiatalok közé, de nem 
kemény küzdelmeire. A is öregek. Ebben a korban 
játékosok pergő ritmusban nem is annyira az erőnlét, 
végzik az előírt edzésanya- mint inkább az aktív spor
tot., Erőnléti gyakorlatok ; toló pályafutásuk alatt 
után taktikai feladatokat : megszerzett rutin dominál, 
gyakorolnak; támadás, ka-i Ormosbányán erre a ta- 
pura lövés, átlövés, véde- ■ pasztalatra nagy szükségük 
kezes formájában. Persze: lesz. Ismerve az erőviszo

nyokat, négy csapat: a Ta- j 
tabánya, a Pécsi Bányász, í 
a Szolnoki Olajbányász — 
bajnokcsapat — és a MÉV j 
esélyes az első helyre. Vál- I 
lalati csapatunknak máris j 
adott a rivális ellenfél, a 
Pécsi Bányász személyé- ' 
ben. A vállalati bajnokság
ban hatalmas küzdelmet i 
vív egymással e két csa- I 
pat, a mérleg a „szenesek” 
javára billen. Ha a két 
együttes dobogós helyezé
sért játszik egymás ellen, j 
emlékezetes marad a mér- | 
kőzés mind a szakembe- j 
rek, mind a nézők számá
ra.

A fiúk felkészülten, bi
zakodva várják a döntőt, 
lelkesedéssel és küzdeni
akarással nem lesz baj — 
erősítettek meg állításom
ban. Még pár nap és el- 
dő] Ormosbányán, hogy 
melyik csapatnak csillog 
az aranyérem ...

Kovács Miklós (

KONOKSÄG: — Akkor sem vonom vissza a tizen
egyest! Szarka Tibor

Bányásznapi

jubileumi sportműsor
A MÉV sportbizottsága Kosárlabda: férfi és 

a XXV. bányásznap tiszte- női szeptember 5-én 18 
leiére jubileumi sportver- i órakor a 39-es dandár úti 
senyt rendez. Megkülön- • iskolában.
böztetés nélkül minden \ Tollaslabda: férfi, 
üzemi csapat jogosult az i ngj egyéni (kieséses) szép- 
alábbi versenyeken reszt. tember 3_ón a 39-es dan-
vennl: dár úti iskolában.

Labdarúgás: kispá
lyás mérkőzés Ujmecsekal- 
ján augusztus 30-án reg
gel 8 órakor; nagypályás 
Ujmecsekalján MÉV—Épí
tők szeptember 7-én dél
előtt 10 órakor.

Kézilabda: Ujme
csekalján szeptember 4-én 
16 órakor.

Lövészet: III. sz. bá
nyaüzemi lőtér, csapat és 
egyéni. Férfi: augusztus 
26-án 15 órakor; női: au
gusztus 28-án 15 órakor.

Sakk: MÉV munkás-
szálló sakk-terem, férfi és 
női; csapat és egyéni szep
tember 1. 17 órakor.

Asztalitenisz: Pé
csi Munkás Sport Club ter
me, Tüzér út. Férfi és női; 
csapat és egyéni; kieséses 
rendszerben szeptember 
1-én 17 órakor.

Teke: Gázműpálya,
férfi csapat és egyéni szep
tember 5-én 17 órakor.

Pisztoly: II. sz. bá
nyaüzemi lőtér; női és fér
fi egyéni. Férfi: szeptem
ber 2-án 15 órakor; női: 
szeptember 4-én 15 órakor.

BÁNYÁSZ KUPA 
BAJNOKSÁGOK

Labdarúgás: őszi
forduló augusztus 25-én. 
Ujmecsekalja.

Kézilabda: őszi for
duló augusztus 28-án. Uj
mecsekalja.

Lövészet : Ércbányász 
Kupa III. forduló. ÉDU 
férfi szeptember 23-án, női 
szeptember 25-én.

S á k k : őszi forduló
szeptember 30-án. MÉV 
munkásszálló.

Asztalitenisz: őszi 
forduló férfi női október 
6-án. PMSC terem, Tüzér 
út.

Teke: őszi forduló ok
tóber 13-án, Gázműpálya.

Asszonytorna: ok
tóber 3-án. 39-es dandár
úti iskola.

Gyermektorna : IX. 
29-én 18 órakor. 39-es dan
dár úti iskola.

Országos bányász honvé
delmi Lövész Kupa női, fér
fi csapat és egyéni, szep
tember 13-án. III. sz. bá
nyaüzem.

HÍREKKERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízszintes 1., folytatva függőleges 14., víz

szintes 44., 34. és G6. sorában József Attila egyik versének 
négy sorát közöljük. Megfejtésül ezt kérjük beküldeni 19*5. 
augusztus 10-ig a szerkesztőség címere. A helyes megfejtők 
között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Város Albá- hengeres része. 17. Város Kö- 
niában. 15. Ételízesítő. IC. A fa ■ zép-Ölaszországban. 19. Stron-

Országos labdarúgó döntő

Dorogon nehezebb lesz!
A kézilabdázók országos 

döntője után újabb fela-
dat előtt áll a MÉV tö
megsportja. Ezúttal a lab
darúgókra vár nehéz erő
próba augusztus 16—17-én 
Dorogon. E kétnapos küz
delemsorozatban az iparág 
legjobb csapatai mérkőz
nek a bajnoki címért. Vál
lalatunkat a Szolgáltató 
tizem együttese képviseli, 
akik megnyerték az 1974. 
évi labdarúgó-bajnokságot. 
Az üzemi labdarúgókra 
most nehéz feladat vár, a 
múlt évben Tatabányán 
rendezett országos döntőn 
az ÉDU együttese a ren
dező házigazda mögött a 
második helyen végzett. Ez 
azt jelenti, hogy az új 
„képviselőnek” a váltóbot
tal tovább-kell futni, mert 
a második hely kötelez. 
Természetes, hogy e siker 
után megnőtt a MÉV lab
darúgóinak népszerűsége 
és tekintélye az iparágon 
belül. Az ellőkelő helyet 
meg kell tartani még ak
kor is, ha az idei döntő 
nehezebbnek is ígérkezik a 
múlt évinél. Labdarúgóink 
ezt jól tudják. Ismerve a 
csapat tudását, küzdeni
akarását, képesek arra,

hogy ezen a tornán ön
magukat múlják felül. Ha 
így lesz, újabb siker, újabb
elismerést szereznek a vál
lalatnak és természetesen 
önmaguknak is. A felké
szülés július 20-tól kezdő
dött az üzemi és újmecsek- 
aljai pályán. Kölcsönjáté- 
kosokkal kiegészülve tizen
két játékos készül a dön
tőre. A melegben, valljuk 
be őszintén, nagy a meg
terhelés, de szükséges. A 
fárasztó napi munka után 
heti három edzés igencsak 
igénybe veszi a játékosok 
szellemi és fizikai állapo
tát. Ennek a munkának 
meg lesz az öröme, mert 
egy sikeres szereplésnek — 
melyet több tényező. hatá
roz meg —1 elsősorban a 
játékosok edzettsége, a já
ték iránt érzett szeretetük 
és akarásuk a meghatáro
zója. Az eredményes fel
készülés ellenére is nehéz, 
küzdelmes > mérkőzések 
előtt áll a csapat. Az el
lenfelek is tettek egyet, s 
mást az „örömök” elron
tása érdekében. Egy biztos, 
az idei döntő nehezebb lesz, 
s éppen ezért a bajnokcsa
pat bizonyítás előtt áll.

K. M.

cium. 21. Kérdés személyre. 
22. Rokoni kapcsolatot jelölő 
szó. 23. Ütlegel. 24. Elítélt. 26. 
Menyasszony. 27. R.S. 28. Vízi 
átkelőhely. 29. Juttat. 31. Fo
lyó - spanyolul. 33. U.G. 37. 
Kettős mássalhangzó. 39. Fo
lyadék. 40. É.B. 41. Római öt
ven - kétszer. 42. Nyak me
legítő. 48. Nagy edény. 49. Ke
reskedelmi cikk. 30. Lángol. 
51. Argon. 52. Igekötő. 53. Óra 
méri. 54. Visszaír! 55. R.R. 56. 
Utazó személy. 58. Római öt
venegy. 60. Argon. 61. Bánat. 
62. Női név. 64. Háziállat. 65.
5. T. 69. Személyes névmás. 70. 
Tág. 71. Z.I.R. 73. Edény. 74. 
Üdítő ital. 75. Irgalom kezde
te. 76. A szerelem istene. 78. 
Személyes névmás. 80. Ilyen 
ige is van. 81. Olasz szobrász. 
83. írott szöveg. 85. Női név. 
86. Sürgető szócska.

Függőleges: 2. Varrás! mű- 
velet. 3. físzak — németül. 4. 
Becézett Aranka. 5. Visszaad!
6. Rénium. 7. Iparos. 8. Ezer 
vég! 9. S.T. 10. Számnév. 11. 
Lányok, asszonyok. 12. Kevert 
Mari. 13. Hegycsúcs a Foga- 
rasi-havasokban. 18. Cselekvő
én. 20. Növényt ápol. 23. Ere
inkben folyik. 25. Képes. 28. 
Vörös. 29. Juttat. 30. Kötőszó. 
32. Szemetes gabona. 35. Fő
névképző. 36. Nagy élvezet. 
38. Becézett női név. 41. Cso
magoló eszköz. '43. L.U. 44. 
Súlyt állapít meg. 45. Féltu- 
catnyian. 46. Nemes fém. 47. 
Talál. 48. Kérdőszó. 55. Sze
szesital. 56. Hegység a Szov
jetunióban. 57. Kártyajáték. 
59. Becézett' női név. 62. Va
dászkutya. 63. Iraki politikus. 
66. Jókai regényalak. 68. Ilyen 
lap Is van. 69. Jelenleg. 70. 
Olasz város az Oglió partján. 
72. Szoba — angolul. 75. Szent
kép (bizánci stílusú). 77. R.N.E.

178. Úttörő egység. 79. Veszte
ség. 80. Becézett női név. 82. 
Betűt vet. 83. I.E. 84. Ételíze
sítő. 85. Szintén.

Juhász Károly
Lapunk július 1-i számában 

közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

A szabadság kiadásának idő

- A július 29-én Dunaszek- 
csön rendezett kishalfogó ver
senyen vállalatunk horgász 
egyesületének tagjai eredmé
nyesen szerepeltek. A mintegy 
250 kifogott hallal első helye
zést ért el a felnőttek verse
nyében Árokszállási József. Az 
ifik közül I.óki Tamás szere
pelt a legeredményesebben, el
ső helyezést szerzett.
- Soós Kálmán sugárvédelmi 
mérnök, dr. Nagy Lajos ad
junktus és dr. Hegedűs Béla 
EüM főosztályvezető június 23— 
30-ig tanulmányúton vett részt 
a Szovjetunió rokonvállalatai
nál, ahol a környezetvédelem
mel. egészségvédelemmel kap
csolatos kérdéseket tanulmá
nyozták.
- Az egészségügyi dolgozók 
napja alkalmából Tomanicza 
Józsefnét, vállalatunk egész
ségügyi szolgálatának főnővé
rét Kossuth Zsuzsa emlékpla
kettel tüntették ki, eredmé
nyes munkájának elismeréséül.
- Az apatini horgász egyesü
let július 5-én és 6-án tarto
mányi horgászversenyt rende
zett, amelyre vállalatunk hor
gász egyesületének négytagú 
csapatát is meghívták. A 27 
induló csapatból a vállalati 
csapat 19. helyezést ért el, s * 
ezért emlékserleget és okleve
let kaptak. A csapat tagjai 
voltak: Aki Ferenc, ifj. Aki 
Ferenc, Árokszállási József és 
Nagy Sándor.
- Bimbó József igazgatóhe
lyettes, Bujtor Béla pb-titkár z 
és Kocsor Ferenc üzemvezető 
június 23—július 5-ig tapaszta
latcsere-látogatáson vett részt
a Szovjetunió rokon iparág 
vállalatainál, ahol a bányásza
ti szervezeti kérdéseket tanul
mányozták.
- Június 29-július 5-ig egy
hetes továbbképzést tartottak 
Balatonfenyvesen ' a KISZ Ba
ranya megyei vezetőképző tá
borban. Vállalatunktól har
mincnégy KISZ-alapszervezeti 
titkár vett részt a továbbkép
zésen.
- Július 9-én Budapesten 
(Csepelen) ifjúsági nagygyűlést 
tartott a KISZ Központi Bi
zottsága az ezerszemélyes 
vietnami szakmunkásképző is
kola felének ünnepélyes át
adása alkalmából, melyen az 
ország valamennyi KlSZ-szer- 
vezete képviseltette magát. 
Vállalatunktól tíz ílatal vett
részt a nagygyűlésen.
- A Dolgozók önálló Általá
nos Iskolájában ez év február 
3-tól megtartott második tur
nusában vállalatunk dolgozói 
közül kilencven fő vizsgázott 
eredményesen az 5., 6.. 7.. 8. 
osztályban. A vizsgázók közül 
59 dolgozó fejezte be a nyolc 
általánost. A dolgozók jó fel
készülését bizonyítja. hogy 
csak tíz fő kapott elégtelen 
osztályzatot, akik szeptember
ben javítóvizsgát tehetnek.
- Az Alkotó Ifjúság pályázat 
1974. évi eredményeit figye
lembe véve az Állami Ifjúsági 
Bizottság Titkárságának hatá
rozata álapján 1975. évben to
vább folytatódik a pályázat, 
melyen az 1975. december 31-ig 
elkészült pályamunkákat 1976. 
január 30-ig értékelik, majd 
kiállításokon mutatják be.

pontját a vállalat határozza 
meg.
A kiírt határidőig 48 helyes 

megfejtés érkezett be. Könyv- 
jutalomban részesültek: Túri 
Imre (Munkásszálló), Borda 
Béláné (Kutató-mélyfúró ti.), 
Fazekas Tibor (II. sz. bányaü.).

ingyenes rendszámtábla tisztítás. Keller Gábor felvétele

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja.
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Megkezdődött
az előakna mélyítése

Túlteljesítjük terveinket
Biztosítjuk az V. ötéves terv 
jó indulásához szükséges feltételeket

Az ötéves tervidőszak gazdasági feladatait fel
ölelő középtávú terv záró évének gazdasági eredmé
nyei megkülönböztetett jelentőségűek. A tervciklus 
utolsó évének eredményei meghatározóan befolyásol
ják vállalatunk fejlesztése és dolgozóinak jövedelme 
növelése terén magunk elé tűzött célok teljesítésének 
mértékét. E mellett a záró év egyben a következő 
ötéves tervidőszak előkészítésének, megalapozásának 
az éve is. Eredményei határozzák meg azt a bázist, 
amelyről indulhatunk, egyben körvonalazzák a reá
lisan magunk elé tűzhető célokat.

teljesíthetjük. Ezzel az öt
éves export tervünket 103,4 
százalékkal teljesítjük. Ezt 
a nyersére termelés 14 szá
zalékos, a vegyi feldolgozás 
12 százalékos növelésével 
érjük el az 1970. évi tény
hez képest. A mennyiségi 
teljesítés nem juttatja ki
fejezésre azt a jelentős be
ruházási és szervezési mun
kát, amelyet az I. sz. bá
nyaüzem kimerülése és a 
IV. sz. bányaüzem terrrie- 
lésbe vonása jelentett. Nem 
fejezi ki azt a műszaki fej
lesztési tevékenységet sem, 
amelyet a bányák művelése 
következtében a művelési 
technológia fejlesztése, va
lamint az érc összetételé
nek változása nyomán a 
feldolgozási technológia 
módosítása kívánt meg. A 
termelési feladatok ered
ményes megoldása mellett 
teljesítményeink is jelentő
sen javultak az elmúlt öt 
évben. Az egy műszakra 
eső fejtési teljesítmény kö
zel 50, a vágathajtási telje
sítmény 26 százalékkal, a 
bányafúrási teljesítmény 44, 
az üzemi m3/mü teljesít
mény 17 százalékkal javult. 
Részben munkánk, részben 
a központi bérintézkedések 
eredményeként dolgozóink

A Bányászati Aknamclyí- 
tc Vállalat dolgozói meg
kezdték az V. sz. bánya- 
iizemi szállítóakna előak- 
i)újának mélyítését. A hét 
és fél méter belső átmé
rőjű akna mintegy 12 mé
ter mélységig 80 cm. fal- 
vastagságú pillértéglából 
'viteti ideiglenes biztosí
tási móddal készül. Ebben 
a mélységben lesz elhelyez
ve a légbeszívótorok, ká
belalagút és egyéb szerel
vények, amelyek a bánya
műveléshez szükségesek. Az

előakna mélyítése LGL— 
1600-as vitlával, másfél 
köbméter űrtartalmú bödö- 
nökkel történik.

Vállalatunknál több akna 
mélyítésén részt vett Hor
váth István brigádja. Nagy 
tapasztalattal rendelkeznek 
ebben a munkában, a IV. 
sz. bányaüzem építésénél 
is ők végezték a szállító- 
akna mélyítését. Eddigi 
munkájuk során az V. sz. 
bányaüzemi szállítóakna a 
legnagyobb, amelynél dol
goznak. Jelenleg a brigád

törzse végzi az előakna 
mélyítését, majd később az 
egész brigád részt vesz a 
munkában. Ekkor már fo
lyamatosan 4-1-2 munka
rendben dolgoznak egészen 
az akna mélyítésének be
fejezéséig. A végleges ak
namélyítés más technoló
giával történik, mint u je
lenlegi. A szovjet berende
zések már monolitbeton 
biztosítást alkalmaznak, 
amelynél szinte teljesen 
gépesítve van az összes 
munkafolyamat.

Ez évi feladataink ki
munkálására —• az általá
nos terv célkitűzéseken

túlmenően-meghatározó 
volt az MSZMP Központi 
Bizottsága 1974. decembei 
5-i határozata is, amely rá
mutatott a gazdálkodás föl
tételeiben mutatkozó ne
hézségekre, a gazdaság: 
munkában jelentkezeti 
gyengeségekre.

Éves feladataink időará
nyos részét az I. félévben 
eredményesen teljesítettük 
Mindhárom bányaüzemünk 
teljesítette nyersére és vá
gathajtási tervét. Az V. sz 
bányaüzem feltárásának 
előkészítésére irányult 
munkáink is tervszerűen 
haladnak. A Tancsa brigád 
által hajtott „kongresszusi 
vágat” hossza — amely a 
IV. sz. bányaüzem 13. szint
jén halad a szállítóaknától 
a légvágat irányába, hűtő
géppel felszerelt munkahe
lyen — már meghaladta a 
2000 fm-t és a nagyszerű 
munkaverseny eredménye
ként — a légakna pontjá
nak elérése — gyors ütem
ben közeledik a teljesítés
hez.

A II. negyedévben ért 
össze a II. és a IV. bánya
üzemi összekötő vágat, 
amelyet a II. sz. bánya- 
üzemből a 25. szinten a 
IV. sz. bányaüzemből a 4. 
szinten hajtottak. A 4. 
szinti vágat elágazásából 
indult a 4/13 vakakna felé 
menő vágat, amely létesít
mény szintén az V. sz. bá
nyaüzem beruházási prog
ramjának része.

A mennyiségi feladatok 
teljesítésein túl javultak 
teljesítmény mutatóink is. 
Az egy műszakra eső fej
tési teljesítmény 9,1, a vá
gathajtási teljesítmény 5,1, 
a m3/mü összüzemi telje
sítmény 5,6 százalékkal ja
vult az előző évhez képest. 
A javulás valós mértékét 
ugyan 1/6-dal csökkenti a 
június 1-től tervezett új 
munkarend, azonban ennek 
figyelembevételével is je
lentkezik a felszabadulási 
munkaverseny lendülete és 
eredménye.

Termelési tevékenysé
günk meghatározó felada-

I tát, a vegyi dúsítmány ex- 
í. portot terv szerint telje
sítettük. Javultak osztályo
zási és vegyi feldolgozási 
mutatóink. Az ércosztályo
zás meddő súlykihozotalát
— a válogatógépek haté
konyságának növelésével
— az 1974. évi 28,9 száza
lékról 30,6 százalékra emel
tük. Növeltük a vegyi fel
dolgozás fémkihozatalát is: 
intenzívebbé tettük a ki- 
lúgozási műveletet, javí
tottuk a kilúgzó rendszer 
kihasználását. Intézkedése
ink eredményeként az I. 
félévi fémkihozatal 93,96 
százalék volt.

Földtani kutatás terén 
tevékenységünk súlypontja 
ugyan a lelőhelyre irá
nyult, de növekvő figyel
met fordítottunk a lelőhe
lyen kívüli munkáinkra is. 
A Bükk-hegységben folyó 
munkánk kiszélesedett, be
fejezéshez közeledik a Sop
ron környéki kutatás és 
folytatjuk a Keszthelyi 
tőzeg medence kutatását.

Az elmúlt félévben feje
ződött be az öntöde bőví
tésének második üteme és 
a II. negyedévben már a 
megnövelt termelési kapa
citással dolgoztunk. Az el
múlt évhez képest növel
tük a műszergyártást és a 
külső vállalatok részére 
végzett mélyfúrás mennyi
ségét.

Termelésünket az elmúlt 
évivel azonos létszámmal 
végeztük. Dolgozóink átlag
bére 7,2 százalékkal halad
ja meg az előző év I. fél
évi tényét. A növekedést 
részben a kedvezményes 
bérfejlesztés, részben az 
ezzel egyidőben a munkás 
kereseti arányok rendezé
sére engedélyezett 8 mil
lió forint bázis bérszínvo
nal emelés biztosította.

Gazdálkodásunk költség- 
mutatói is terv szerint ala
kultak. Az I. féléves ered
ménytervünket teljesítet
tük.

A II. félévi feladataink
hoz rendelkezünk a szük
séges feltételekkel, így az 
éves tervünket és egyben 
a IV. ötéves középtávú ter-

forint/fő jövedelme közel 
35 százalékkal emelkedett 
az öt év alatt és nyeresé
günk összesített összege is 
meghaladja a tervezettet.

Eredményeinket a felet
tes államigazgatási és tár
sadalmi szerveink is elis
merték. Az elismerést a 
nehézipari miniszter és a 
Bányaipari Dolgozók Szak-

Kitüntetés

Romvári Attila igazgatóhelyettes 60. születésnapja 
alkalmából, eredményes munkája elismeréséül a Bá
nyászat Kiváló Dolgozója miniszteri kitüntetésben ré
szesült. A kitüntetést Bics Lajos elvtárs adta át.

szervezete Elnökségének 
dicsérő oklevele, a két Ki
váló Vállalat-i cím, vala
mint az' ez évben átadott 
Munka Vörös Zászló Ér
demrend jelzi;

Eddigi eredményeink és 
kitüntetéseink azon vállala
tok közé soroltak bennün
ket, amelyek a középtávú 
tervünk teljesítése alapján 
megpályázhatják a „Mi
nisztertanács és a SZOT 
Elnöksége Vörös Zászló” 
kitüntetést.

A pályázók közül ezt 
csak a legjobbak kaphat
ják, ezért a következő hó
napokban a mennyiségi 
feladatok teljesítése mel
lett fokozott figyelmet kell 
fordítani a minőségi muta
tóink alakulására, mun
kánk gazdaságosságát ja
vító tényezők tovább fej
lesztésére.

E feladataink közül né
hány fontosabb az alábbi:

•— A vállalati vállalás
ban foglaltakat maradék
talanul teljesíteni kell.

— A földalatti és ahhoz 
szorosan kapcsolódó mun
kakörökben a június else
jével bevezetett ötnapos 
munkarend zavartalan biz
tosítására fokozott figyel
met kell fordítanunk. Jú
niusi eredményeink az át
állással kapcsolatos részle
tes előkészítő munka jo
gosságát igazolták. A váj- 
végi teljesítmények a mű
szak idő nevelését megha
ladó mértékben növeked
tek, a termelési és szállí
tási feladatokat is terv sze
rint elláttuk. A termelés

egyenletességére nagyobb 
figyelmet kell fordítani, 
mert az új munkarend ér
zékenyebb a veszteségidők
re.

— Javítani kell a telje
sítményeket a kiszolgáló, 
nem „szakmányos” munka- 
területen is;

— Az 1000 teljesített 
műszakra eső balesetek 
miatt kiesett műszakszám 
javult az elmúlt évhez ké
pest. Júniusban is jobbak 
voltunk az előző hónapok
nál. Fokozott figyelemmel, 
a munkehelyi rend javítá
sával, a munka biztonságá
nak további növelésével 
kell az elért javulást tar
tósítani.

—• Az év elején kidolgo
zott intézkedési tervünk 
sokirányú feladatot ölelt 
fel munkánk hatékonysá
gának javítására. Különös 
figyelmet kell fordítanunk 
az anyag- és energiagazdál
kodásra, a fajlagos felhasz
nálás csökkentésére, amely 
nemcsak vállalati hanem 
népgazdasági érdek is.

— Fokozott figyelmet 
kell fordítanunk munkánk 
elemzésére, hogy az V. öt
éves terv kimunkálásával 
kapcsolatos feladatainkat 
megfelelő ütemben és mi
nőségben végezzük.

Sokrétű feladatunkat a 
vezetők és beosztottak szo
ros, közös munkájával, az 
üzemi demokrácia által 
nyújtott lehetőségek fel- 
használásának további ja
vításával kell végeznünk,

Dr. Patla Károly
osztályvezető
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Emeljük a politikai 
képzés 
színvonalát

Munkás-
akadémia

Dolgozóink tájékozottságát, a 
munka során felmerülő problé
mákban való jobb eligazodá
sát, közéleti jártasságát hiva
tott segíteni vállalatunk szo
cialista brigádjainak klubjában 
rendezett Munkásakadémia elő
adássorozat, melynek lelkes 
szervezője és irányítója Lábán 
János elvtárs, a II. sz. bánya
üzem vezetője. 1971 januárja 
óta látja el ezt a feladatot.
- Mi ösztönözte, amikor a 
vállalat vezetőinek felkérésére 
hozzálátott a Munkásakadé
mia megszervezéséhez, mi
lyenek az eddigi tapasztala
tok?
- Az előadássorozat nagy le

hetőséget nyújt arra, hogy a 
szocialista brigádok tagjait 
olyan ismeretekhez, informá
ciókhoz juttassuk, amelyek 
hasznosak lehetnek mind gaz
dasági, mind társadalmi tevé
kenységük végzése során. A 
szocialista brigádok igényelték 
is a tájékoztatást, mivel az 
üzemekben az ilyen jellegű 
részletes ismertetőkre nincs 
mindig lehetőség.

— Az 1974. évben az idő rö
vidsége miatt csak az üzem
vezetők javaslatait tudtam ki
kérni a témák megválasztásá
nál. Figyelembe kellett venni, 
hogy különböző profilú üze
mekből, különböző szakmai 
végzettségű dolgozók vesznek 
részt az előadásokon. 1971-ben 
februártól novemberig 10 té
mából húsz előadást tartottak 
vállalatunk szakemberei. Ezek 
közül néhány: „A műszaki 
fejlesztés célja és szükséges
sége, a vállalatnál elért ered
mények”; „Az üzem- és mun
kaszervezés”, „A munkalélek- 
tan szerepe a termelés előse
gítésében”; „Az információ 
jelentősége az üzemi demok
rácia fejlesztésében” stb. A 
szocialista brigádtagok megje
lenésével 1974-ben is elégedett 
voltam, összesen 1322-en vettek 
részt az előadásokon, egy té
mát átlagosan 132 íő hallgatott 
meg. Természetesen egyes té
mák hallgatóinak számszerűsé
gében mutatkozik eltérés, pl. 
az üzemi demokráciával kap
csolatos témát 210 fő, a mun
kalélektannal kapcsolatos elő
adást 205 fő hallgatta meg.
- 1975-ben 12 témából 24

előadást terveztünk. Eddig 7 
témából megtartott 14 előadá
son 2C25 fő jelent meg, egy- 
egy témát átlagosan 375-en 
hallgattak meg, de volt téma, 
melynek 509 hallgatója volt.

— Minek tulajdonítható a 
résztvevők számának jelentős 
emelkedése?

— Elsősorban annak, hogy az 
előadások programja a dol
gozók érdeklődésének, igényé
nek felmérésére alapozva lett 
összeállítva. A szervezést meg
előzően az üzemvezetők és 
szakszervezeti bizottságok tit
kárainak javaslatait figyelembe 
véve 18 témából álló program- 
javaslatot küldtünk a szocia
lista brigádokhoz azzal a ké
réssel, jelöljék meg az őket 
leginkább érdeklő tizenkettőt, 
s a legtöbb „szavazatot” ka
pott témákat ütemeztük be. 
Eredményt Jelentett az is, hogy 
az üzemek vezetői, szakszer
vezeti szervei is látják az elő
adássorozat hasznosságát és 
segítséget nyújtanak a dolgo
zók mozgósításában.

— A következő időszakban 
milyen feladatok várnak 
megoldásra?
— A tapasztalatok azt mu

tatják, hogy a nyári hónapok
ban a szabadságolás miatt 
csökken az előadások látoga
tottsága. Ezért 197G. évben a 
Munkásakadémián is tartunk 
két hónap nyári szünetet. Né
hány hónap múlva újból el 
kell kezdeni a következő év 
programjának összeállítását. 
Ezúton kérem a szocialista 
brigádokat, adjanak ehhez mi
nél több javaslatot.

— Egyik lényeges feladatnak 
tekintem, hogy a szocialista 
brigádokat egyre inkább oda
szoktassuk a klubba; elérjük, 
hogy otthonérezzék magukat. 
Ezt a célt szolgálják a Mun
kásakadémián kívül az ott 
megszervezésre kerülő klub- 
rendezvények, amelyek a köz- 
művelődés sokrétű lehetőségét 
rejtik magukban.

Petőcz Józsefné

A pártpropaganda értékelése 

a III. sz. bányaüzemben
Az üzemi párt vb a kö

zelmúltban tárgyalta azt az 
értékelő jelentést, amely az 
1974/75-ös pártoktatás ta
pasztalatait összegezte.

A III. sz. bányaüzem 
dolgozói közül két osztály
ban 28 fő végezte el az 
idén a marxista-leninista 
esti középiskolát, míg az 
alapszervezeti szintű poli
tikai oktatásban 72 fő vég
zett eredményesen abban a 
négy oktatási körben, ahol 
a pártélet, pártirányítás, a 
nemzetközi kérdések, a 
munkásmozgalom története 
és az állami és társadalmi 
élet kérdései kerültek meg
vitatásra.

A szerzők igyekeztek 
megoldani azt a problémát, 
hogy ismétlődjenek az el
múlt években leadott té
makörök, illetve tanfolya
mok. Ez helyesnek bizo
nyult, és a továbbiakban is 
figyelembe kell venni e 
szempontot.

A propagandisták kivá
lasztása jónak mondható. 
Munkájukat lelkiismerete
sen végezték, minden fog
lalkozásra felkészültek. A 
foglalkozások színvonalát 
az alkalmazott módszerek 
differenciálták. Az a pro
pagandista, aki aktívvá 
tudta tenni hallgatóit, ha
marabb eljutott a konkrét 
gyakorlati példákig.

A legtöbbször felmerült 
problémát az lejentette, 
hogy a szervezés nem volt 
folyamatos. Az egyes hall
gatóknál nem vették figye
lembe, hogy mikor jár dol
gozni. A korábbi kiszállók 
és a bányából később ki- 
érkezők egy csoportba ke
rültek, ami nem volt sze
rencsés dolog.

A tankönyvek színvonala 
általában megfelelő volt, 
bár egyes témaköröknél 
hiányzanak belőlük a kon
krét példák. A foglalkozá
sokon való megjelenés és 
az aktivitás az elmúlt 
évekhez hasonlóan alakult.
Feltűnő volt 1974/75-ben, 
hogy sok az igazolt hiány
zás, ami feltétlen gondol
kodásra késztet. Kívánatos 
megszűntetni azt a jelen
séget, hogy a káderek egy 
részét több helyre is be
iskolázzák. Ezen túlmenően 
az anyag összeállítói a kö
vetkező megállapításokat 
tették: — Kevés a felsőbb 
szervek részéről az ellen
őrzés; a propagandista kap
csolata laza az alapszerve
zettel; kevés a rendelke
zésre álló idő; annak elle
nére, hogy a tankönyvek 
rendelkezésre állnak, a 
hallgatók többsége azt elő
re nem olvassa el; a fog
lalkozásokat vezető propa
gandisták egységesebbek 
lehetnének a helyes mód
szerek megválasztásában.

íme néhány élő problé
ma, melyek akár részleges 
megoldása is előbbrelépést, 
haladást eredményezne.

Az üzemi végrehajtó bi
zottságnak is ez a vélemé
nye, hiszen a feladatok 
meghatározásánál ésszerű 
javaslatok hangzottak el: 
Hatékonyabbá kell tenni az 
oktatásból objektív okok 
miatt kimaradóknál az ön
képzést; rendszeresebbé, 
konkrétabbá kell tenni a 
propagandisták helyi tájé
koztatását; a felkészülés, 
aktivitás fokozása érdeké
ben félévkor és év végén 
célszerű a tanultakból teszt 
lapos vetélkedőt szervezni.

Az eddig leírtak is azt 
mutatják, hogy a politikai 
oktatások színvonalát kell 
emelni, s ehhez adottak a 
feladatok.

Üzemünkben az 1975/76- 
os oktatási évben a párt
tagság 90 százaléka vesz 
részt valamilyen oktatási 
formában. Csupán 10 szá
zalék a felmentettek ará
nya.

Idén két marxista-lenin
ista esti középiskolai osz
tályt indítunk, s e mellett 
az Uj párttagok tanfolya
ma kerül üzemi szintű 
megszervezésre. Alapszer
vezeti szervezésben — ok
tóberi indulással —• kerül 
lebonyolításra öt pártalap- 
szervezetnél a gazdaságpo
litikai tanfolyam, míg egy 
alapszervezetnél a pártélet 
kérdéseit taglaló alapfokú 
szeminárium. Reméljük: si
keresen!

Herendi István

Példamutató 
vöröskeresztes aktívák

TamaraDr. Szabóné, 
Matvejeva.

A Kutató-mélyfúró üzem 
Vöröskeresztes szervezete 
egyes vezetőségi tagjait 
újraválasztotta. Az új ak
tivisták önként és örömmel 
vállalták a nem mindig 
látványos, de sok időt és 
türelmet igénylő munkáju
kat. Ennek a lelkesedésnek 
már az első fél évben meg
látszott az eredménye. Az 
1975. évet remélhetően na
gyon jó eredménnyel zár
hatjuk majd és ezt az elő
rehaladást az új vezetőségi 
tagoknak köszönhetjük. 
Munkájuk elismeréseként

három aktívánkat jutalom
ban részesítettük 1975. jú
lius 8-án.

Dr. Szabóné, Tamara 
Matvejeva az év elején 
vette át a pénztári teen
dőket, azt nagy hozzáér
téssel és pontosan végzi. 
Agitációs munkája nyomán 
a szervezet taglétszáma 
majdnem a duplájára nö
vekedett. 1974-ben 34 fő, 
ma pedig 66 dolgozó a 
szervezet tagsága. A szocia
lista brigádokkal vitakörö
ket szervez, ahol az alko-

J holfogyasztás és a dohány
zás ártalmairól vitatkoz
nak. Figyelemmel kíséri a 
gyermekes édesanyák gond
jait és nem egy esetben a 
hivatalos szerveknél is 
közbenjár érdekükben. A 
segélyakció keretén belül 
kibocsátott SOS bélyegek
ből 3910 forint érkékben 
adott el az üzem dolgozói
nak és a szocialista brigá
doknak.

Nagy Sándorné propa
ganda felelős. A Családi 
lap terjesztésében ért el 
,igen szép eredményt. A 
lap megrendelőinek szá
mát 5-ről 35-re emelte 
1975. évben. Sajnos, ez a 
mennyiség már nem ele
gendő, de kielégíteni a 
még 6—7 megrendelőt csak 
jövőre tudjuk. Nagy Sán-

2. Nagy Sándorné
dorné a szűrővizsgálatok
ról is tájékoztatja dolgozó
inkat és a faliújságot fel- 
világosító írásokkal látja 
el.

Sifter Zoltánná Észak- 
Magyarországon látja el a 
Vöröskeresztes szervezettel 
kapcsolatos összes teendő
ket. A munkahelyek szét
szórtsága miatt ez bizony 
nem kis munkát jelent. 
Munkáját nagy lelkesedés
sel végzi.

Mindhármuknak köszön
jük áldozatkész munkáju
kat és reméljük, a jövőben 
is számíthatunk rájuk.

Mácsai Mária

Munkások
a vezetésben
Kerekes István szocialista brigádvezető 

az igazgatói tanács ülésén
A társadalom célkitűzé

sei, ezenbelül a vállalat és 
üzemek feladatai távlatai
ban csak úgy valósulhat
nak meg eredményesen, ha 
a célokat, feladatokat a

A Ságvári Endre Művelődési Házban rendezett 
munkavédelmi vetélkedő megyei döntőjén vállalatunk 
központjának csapata első helyen végzett, megelőzve a 
Volán és a MÁV I. csapatát. A díjakat Szili József, 
az SZMT titkára, a zsűri elnöke adta át. Felvételün
kön a győztes csapat és Kovács Imre játékvezető. Az 
országos elődöntőbe került csapatunknak további sok 
sikert kívánunk.

dolgozók is magukénak ér
zik, ha ők is — közvetle
nül vagy közvetve — részt 
vesznek ezek meghatáro
zásában. Vállalatunknál 
számos fóruma van az 
üzemi demokráciának. Ezek 
közül az egyik a vállalati 
igazgatói tanács ülése, 
melyre vállalatunk vezetői 
alkalmanként szocialista 
brigádvezetőket is meghív
nak. Kerekes István, a IV. 
sz. bányaüzem földalatti 
villanyszerelő brigádjának 
vezetője három alkalommal 
vett részt az igazgatói ta
nács üléséin.

— Milyen jelentőséget 
tulajdonít meghívásának?

— A szocialista brigád
vezetők részvétele a tanács
kozáson mindenképpen az 
üzemi demokrácia kiszéle
sítését jelenti, még akkor 
is, ha e személyek nem 
minden esetben nyilvání
tanak véleményt. A rész
vétel kétirányú információ- 
áramlást tesz lehetővé. 
Egyrészt a szocialista bri
gádvezetők olyan ismere
tekhez juthatnak, melyek
ről addig nem rendelkez
tek megbízható tájékozott
sággal. Ezek birtokában, 
ha az üzemben a feladat 
végrehajtására kerül sor, 
másként tudnak állást fog
lalni. Másrészt az igazgatói 
tanács is közvetlenül hoz
zájuthat olyan informá
ciókhoz, amelyekről külön
ben nem, vagy csak késve 
értesülnének a vezetők.

— Milyen témák tárgya

lásánál volt jelen, nyilvá
nított-e véleményt?

— 1974-ben a munka- és 
egészségvédelem helyzeté
nek megtárgyalásánál, 1975- 
ben az 1974. évi tervteljesí
tés értékelésénél, ezt kö
vetően az 1975. évi terv 
üzemekre való lebontásá
nál voltam jelen. Azt ta
pasztaltam, hogy az előter
jesztések készítői minden 
esetben alaposan felkészül
tek, egyetlen kérdés sem 
érte őket váratlanul. Eddig 
én nem nyilvánítottam vé- 

-leményt.
— Hallgatásának mi volt 

az oka, kapott-e megfelelő 
segítséget a felkészüléshez?

— Az igazgatói tanács 
ülésén megtárgyalásra ke
rülő anyagok mindig idő
ben rendelkezésemre áll
tak. Az ülések előtt a té
mát illetően minden eset
ben tájékozódtam munka
társaim és munkaterületem 
vezetői körében. Bár ve
tődtek fel a dolgozók ré
széről problémák, de eze
ket meg lehetett oldani 
üzemi szinten. Olyan ja
vaslat nem volt, amit fel
tétlenül az igazgatói tanács
nak kellett volna továbbí
tani. Az előterjesztett je
lentésekben foglaltakkal 
egyetértettem, s a dolgozó
kat érintő döntésekről tá
jékoztattam munkatársai
mat. Szerintem egy tanács
kozáson csak akkor érde
mes hozzászólni, ha lénye
ges mondanivalónk van.

Egy tanácskozáson való 
részvétel valóban nemcsak 
akkor lehet eredményes, ha 
ott mindenképpen véle
ménynyilvánításra törek
szünk. Az aktivitásnak más 
jellemzői is lehetnek. Már 
az is eredmény, hogy a 
szocialista brigádvezetők 
betekintést nyernek a vál
lalat vezetésébe, a dönté
sekről tájékoztatni tudják 
a dolgozókat, akik a célok 
ismeretében tudatosan vál
lalják a feladatok végre
hajtását.



1975. AUGUSZTUS 15. SBCBÍNTABI 3

Takarékosság a Szolgáltató üzemben
Az anyag- és ener- 
“ giatakarékosság

nem újszerű feladat a 
gazdálkodásban, ez ed
dig is előtérben volt, 
csak a jelen energia
helyzet teszi szükséges
sé, hogy még komolyab
ban foglalkozzunk ezzel 
a kérdéssel. Véghelyi 
László elvtársat, a Szol
gáltató üzem vezető
könyvelőjét ebben a té
mában kerestem fel, és 
kértem válaszokat kér
déseimre.

— Az anyag- és energia
takarékosság milyen fel
adatokat állít az tizem 
elé?
— Feladatunk az, hogy 

az üzem termelését csök
kentett anyag- és energia
felhasználással tudjuk meg
oldani. Az elmúlt fél év
ben ez bizonyos mértékben 
sikerült. Az energiafelhasz
nálásunk az új gépekkel, 
a munkarendek változtatá
sával lényegesen csökkent. 
Nagyon fontos feladatnak 
tartja az üzem a nyugati 
importból származó anya
gok helyettesítését a szov
jet, vagy más szocialista 
országokból származó anya
gok pótlásával. Ez árban is 
és a biztosabb anyagbe
szerzés szempontjából is 
előnyös és fontos feladat. 
Nagy gondot kívánunk for
dítani a hulladékanyagok
kal való gazdálkodásra. 
Mindén olyan hulladékva
sat, amit az öntöde fel tud 
használni, egyenesen az 
öntödének adjuk át. Ezzel 
is a gazdaságosságot segít
jük és az anyagellátásban 
olykor felmerült nehézsé
geket igyekszünk áthidalni.

— Milyen intézkedések- 
kel valósulhat meg a ta- 
karékosság, gondolok itt 
arra, hogy üzemünk 
komplex üzem, van öntö
dénk és többek között 
gépkocsi szállítási üzem
egységünk?
— Az üzemnél a takaré-

Feltárjuk az orfűi Vízfő-forrás barlangját — Együttműködés a megyei szervekkel

Ostrom
a földalatti világ ellen I.

A tudomány egyik mo
torja: az ismeretlen meg
ismerésének vágya. Ez sar
kalja újabb és újabb erő
feszítésekre a kutatót. így 
van ez minden tudomány
ban. A föld alatti üregek, 
barlangok mindig vonzot
ták a veszélyt vállalókat, 
könnyebb esetben a roman
tikát kedvelőket. Megis
merni a mélység világát! 
Persze, ma már egyre ke
vésbé romantika ez, a bar
langok felkutatásának in
kább a tudomány látja 
hasznát, de közvetlen gya
korlati értéke is nagy, hi
szen egy cseppkőbarlang 
idegenforgalmi szempontból 
jelentős vonzóerő, s a víz
ellátásban is nagy segítsé
get kaphatunk általa.

Az utóbbi időben az Érc
bányász és a Dunántúli 
Napló több cikkben szá
molt be az Orfű fölötti 
Sárkányszakadék oldalában 
folyó kutatási, majd bá
nyászati munkákról, me
lyeknek célja az Achilles 
víznyelő talpára lyukasz
tani, amelyet várhatóan 
csak néhány méter választ 
el a régóta kutatott Vízfő- 
forrás barlangjának egyik, 
különböző módszerekkel 
kimutatott oldalágától. E 
barlang feltárása igen fon
tos idegenforgalmi célból, 
hiszen könnyű elgondolni 
mit jelent az orfűi üdülő- 
terület számára egy csepp
kőbarlang megyitása. Is
mert az is, hogy Komló 
vízellátásánál milyen nagy

Kétoldalú
tevékenység
kosság megvalósítása és át
fogó vizsgálata eléggé ne
héz, mivel igen sokrétű te
vékenységet folytat az 
üzem. Az öntöde tevékeny
ségében igen nehéz megol
dani az ötvöző anyagok 
pótlását, ami a készlete
zésnél is gondot okoz, mert 
általában féléves-éves ren
delések érkeznek egyszerre.

A gépkocsi szállítási 
üzemegységeknél az anyag
takarékosság érdekében át
szervezés is történt, hogy a 
fődarabok és alkatrészek 
felújítását folyamatosan vé
gezzék. Elég nehéz egyéb 
területeinken az anyagel
látás és különösen a beru
házási munkákhoz az anya
gok beszerzése. Igen nagy 
probléma a tartalékalkat
részek készletezése, mivel 
az üzemelő gépekhez igen 
komoly értékű tartalékal
katrészt kell tartani és ezek 
felhasználása évekre elhú
zódik. (Az üzemelés azon
ban szükségessé teszi a 
készletek tartását).

— A takarékosság milyen 
műszaki feladatok elé 
állítja az üzemet?
— A takarékossághoz és 

általában a megfelelő ered
mények eléréséhez a mű
szaki fejlesztés elengedhe
tetlen. Az üzem igen sok 
ilyen jellegű intézkedést 
valósít meg. Erre példa, 
hogy kazánházainkban 
olyan égőfejeket állítunk 
üzembe, melyek a fűtőolaj 
tüzelésről, ahogy lehetsé
ges, átállíthatok pakura 
tüzelésre. Megvalósítottuk a 
III-as üzemi trafóház auto
matizálását, távirányítását. 
Ezzel létszámot takarít meg

segítséget jelent a Vízfőnél 
a közelmúltban kiépített 
vízkiemelőmű, amely a 
víz egy részét Komló szá
mára biztosítja.

Kérdés: ez-e az első lé
pés, amelyet a MÉV az or
fűi barlang feltárása érde
kében tett? Közvetlenül 
igen, hiszen a jelenleg fo
lyó munkát a Megyei Ide
genforgalmi Hivatal az 
idén rendelte meg vállala
tunknál. Orfű körzete azon
ban a MÉV földtani kuta
tási területe, tehát az 
üzemszerű munka ide is 
kiterjedt, s vállalatunk dol
gozói közül többen a Bara
nya Megyei Idegenforgalmi 
Hivatal barlangkutató cso
portjának tagjaiként, vagy 
más csoportokban itt és 
más helyeken már régeb
ben is dolgoztak, s mely 
munkák célja a Vízfő bar
langjának feltárása volt. 
Sorozatunk ezt az idősza
kot szeretné ismertetni. Cé
lunk természetesen nem a 
BIH barlangkutatói érde
meinek elvitatása, ' hanem 
éppen a közös cél és a kö
zös munka eredményeire 
szeretnénk rámutatni, me
lyek eredményeképpen ma

az üzem. A bányaüzemek 
biztonságos és gazdaságos 
sürítettlevegő ellátása érde
kében távműködtetésű to
lózárat létesítettünk a IV- 
es üzem szállítóaknájánál, 
amely biztosíthatja a bá
nyaüzemek szétválasztását, 
vagy szükség 'esetén a bá
nyák közötti sürítettlevegő 
kooperációt.

Uzemanyagkutat létesí
tettünk gázolaj és benzin
kiadásra, mivel a nagy 
tételben vásárolt és saját 
tartálykocsinkkal- szállított 
és általunk kimért üzem
anyag még mindig gazda
ságosabb, mint a benzin
kutaknál való tankolás. 
Ezzel megszüntettük az 
üzemanyagjegy rendszert, 
ami véleményünk szerint 
megtakarítást fog eredmé
nyezni.

— Üzemvezetésünk mit 
vár a szocialista brigá
doktól és a dolgozó kol
lektíváktól?
— Az anyag- és energia

megtakarítás véleményem 
szerint kétoldalú tevékeny
ség. Az egyik a gazdasági 
vezetés részéről a megfe
lelő intézkedések megtéte
le, de ennél még fontosabb 
a dolgozók a szocialista 
brigádok hozzáállása.

Amennyiben a szocialista 
brigádok és az üzem vala
mennyi dolgozója a tulaj- 
donpsi szemléletet magáévá 
teszi, akkor az anyagtaka
rékosság éppúgy érvényesül 
az üzemben, mint otthon 
a családban, és így megfe
lelő eredményeket érhe
tünk el.

Veress Tamás

már bányászati feltárás 
folyhat.

A Vízfő forrás tudomá
nyos vizsgálatát 1950-ben 
kezdte meg a Vízgazdálko
dási Tudományos Kutató 
Intézet. A munkákat dr. 
Kessler Hubert, az egyik 
legismertebb karszt-, és 
barlangkutató irányította. 
1952-ben új, mélyebb med
ret vágtak a pataknak, s 
a tölcsérszerű üregből fel
törő forrásba 2 db tűzoltó
szivattyút engedtek be. így 
vált szabaddá a forrástöl
csér, s a leengedett palló
kon bemerészkedő kutató 
hason csúszva bejutott a 
már régóta feltételezett 
barlangüregbe. A szivaty- 
tyúk bizonytalansága miatt 
azonban nem lehetett to
vábbjutni. Azonban az a 
tény, hogy valóban van 
barlang, újabb lökést adott 
a pécsi barlangkutatóknak. 
Ez időben vetődött fel pl. 
az a gondolat is, hogy a 
majdan feltárandó barlan
got D-felé bányászati mód
szerekkel Deindolig tovább
hajtva a Vízfő vízét Pécs 
vízellátásának megoldására 
kellene felhasználni.

1952—54 között működött

Épül az V. sz. bányaüzem gépműhelye, amely ha elkészül, ideiglenesen a 
felvonulást is szolgálja. Az épületbe a végleges darupályát is beépítik.

Keller Gábor felvétele

Megvalósulás útján egy pb-határozat

Együttesen könnyebb
A IV. sz. bányaüzem 1975. évi termelési feladatai 

megkövetelték, hogy a rendelkezésre álló aknaka
pacitás maximálisan kihasználásra kerüljön. Ennek 
szükségessége méginkább felvetődött a szabadszom
batos munkarendre való áttéréssel. Félő volt, hogy az 
új munkarend s az ezzel járó lépcsőzetes munkakez
dés befolyásolja az akna kapacitását.

Az üzemvezetés javasla
tára még az I. negyedévben 
az üzem pártbizottsága
mellett működő gazdaság- 
politikai bizottság a vb fel
kérésére megvizsgálta az 
üzem szállítási rendjét, 
melyről részletes jelentést 
adott. A jelentésben fel
tárták a régi szállítási rend 
fogyatékosságait, melyet el
sősorban a körletenkénti

Pécsett a Lendület SK 
barlangkutató csoportja, 
melyben dolgozott Dobos 
Dezső is, a II. üzem geo
fizikus technikusa. A for
rás fölött feltártak egy 7— 
8 m-es kürtőt, amely bizo
nyosan bejut a barlangba, 
de a rés annyira elkeske
nyedett, hogy azon át to
vábbjutni lehetetlen volt.

Dobos Dezső 1957 nyarán 
Koch Lászlóval, (jelenleg 
a Kutató-mélyfúró üzem 
hidrogeológusa) „maszek” 
alapon próbált — sikertele
nül — kibontani néhány 
nyelőt.

1958-ban Koch László 
alapította meg a bányaipari 
technikum _ barlangkutató 
csoportját, s még ez év 
őszén a'z egyik tag, Aczél 
László találta meg az ököl- 
nyi nyílást egy víznyelő 
alján. 1959 tavaszán kide
rült, hogy egy igen mély 
aknabarlang van itt, de 
bejutni csak ősszel sikerült. 
A barlang a Vízfő forrás
tól 350 m-re D-re van. 
Feltárása igen reménytkeltő 
volt, hiszen bizonyosnak 
látszott, hogy rajta keresz-

tagoltság okozott. Minden 
körlet — mint önálló gaz
dasági egység — külön-kü- 
lön irányította illetékességi 
területén belül a bánya
mezei szállítást. Ennek kö
vetkeztében az alábbi hiá
nyosságok keletkeztek: Az 
akna kapacitása nem volt 
kihasználható, (sok volt a 
veszteség idő, ez üresre vá
rás, telire várás stb.) A

tül sikerült bejutni a rég
óta keresett „nagy” csepp
kőbarlangba. A feltárási 
munkák során igen jó és 
szoros kapcsolat alakult ki 
a BIH barlangkutató cso
portjával. Ma is ez, a „Jó
szerencsét aknabarlang” a 
legmélyebb a Mecsekben 
(55 m). Kik is voltak a 
csoport tagjai? Az akkori 
technikumi hallgatók, akik 
közül igen sokan dolgoznak 
ma is vállalatunknál: Var
ga Ernő, a IV. üzem veze
tője, Honn László, Glass 
Zoltán, Remeczky László, 
Scheiler János, Kalocsai 
Gyula, Sárosi János, Hajdú 
Tibor, hogy csak néhányu- 
kat említsük.

1959—60-ban kezdett fog
lalkozni az orfűi területtel 
a BIH barlangkutató cso
portja is, melynek vezetője 
már altkor is Vass Béla 
volt. Egyelőre csak „fél
kézzel”, mert energiájukat 
akkor az Abaligeti barlang 
továbbkutatása kötötte le. 
Itt dolgozott hobbyból — 
az egyik alapító tag — 
Rónaki László, a Kutató
mélyfúró üzem hidrogeoló- 
gus technikusa, aki „hiva
talból” is foglalkozott 
karsztkutatással. E szeren
csés összetalálkozás komoly 
eredményeket hozott a me
cseki barlangkutatásban.

(Folyt, köv.)

diszpécser szolgálat nem 
tudott megfelelő összhangot 
teremteni a két különálló 
gazdasági egység — akna 
és körletszállítás — között. 
Nem volt biztosítható a 
kulcsfontosságú helyekre a 
megfelelő tartalék létszám. 
Emiatt a telepített létszám 
szabadsága, vagy betegsége 
esetén a produktív létszám
ból kellett dolgozókat át
telepíteni. Ez bérarányta
lanságot eredményezett a 
szállítási és a produktív ál
lománycsoportban dolgozók 
részére egyaránt. A helyre
telepítés miatt a műszak 
közbeni áttelepítésre az 
egységek között nem volt 
lehetőség. A szállítási fel
vigyázók — a kis gazda
sági egységek telepítése 
következtében — munka
ideje nem volt kellőképpen 
kihasználva. Még tovább 
lehetne sorolni mindazokat 
a hátrányokat, amelyek a 
régi szállítási rend követ
kezményei voltak.

A gazdaságpolitikai mun
kabizottság jelentésében
nemcsak a hiányosságok 
feltárásával foglalkozott, 
hanem egyben a cél eléré
sét — aknakapacitás maxi
mális kihasználását —• elő
segítő javaslattal élt. Az 
üzemvezetés e javaslat fi
gyelembe vételével állította 
össze megvalósítandó cél
kitűzéseit:

Ilyen előzmények után 
került sor a vb és szb ál
lásfoglalására, a szállítási 
rendszer átszervezéséről. A 
gazdaságpolitikai munkabi
zottság minden részletre 
kiterjedő alapos vizsgálata, 
majd javaslata megkönnyí
tette mindkét testület hely
zetét, melynek alapján 
megszületett a döntés a 
szállítás átszervezésére. Má
jus 1-től kezdődően — 
szinte észrevétlenül — az 
átszervezés megtörtént. Lét
re jött egy önálló szállí
tási körlet —• ami eddig 
is volt ugyan, de csak ak
naszállítást végzett — mely
nek munkája érezteti hatá
sát az aknaszállítás kapa
citás növelésében, létszám- 
gazdálkodásban stb. Az 
időközben végrehajtott bér
rendezés lehetőséget adott 
az eddig fennálló bérfe
szültségek megszüntetésére 
is.

Györkös József.
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Balatonfüred, 1975.
— Hallottátok, elveszi a elvégeztük. Az üdülő dol

Füredi Városi Tanács a 
vállalati üdülő strandját?
— És mi lesz helyette? —
Nem is üdülhetünk már 
ott?

Ilyen és ehhez hasonló 
kérdések foglalkoztatták 
dolgozóinkat egy-két évvel 
ezelőtt. Azóta is lehet ott | Évente 1400 üdülő

gozóinak, a Szolgáltató 
üzem szakembereinek és 
több idegen kivitelező jól 
szervezett munkájának kö
szönhetjük, hogy minden 
elkészült az üdülési sze
zonra és így zavartalanul 
tudnak dolgozóink pihenni.

válla
üdülni, s reméljük még so
káig, mert csodálatos von
zása van a nagy víznek. 
Nappal strandja, este parti 
sétánya hívogat. S ebben a 
két hetes kábulatban 
eszünkbe sem jut, hogy 
milyen nagy munka és ál
dozat árán tudunk gondta
lanul üdülni.

Édl Medárd, az üdülő 
vezetője, egy szabad órá
jában erről a nagy munká
ról tájékoztat.

— Ahbtoz, hogy az üdü
lőnk télen szanatórium jel
leggel üzemelhessen, teljes 
fűtésre, az üdülők kényel
mét szolgáló sok belső fel
újításra, korszerű konyhá
ra, volt szükség, mindezt 
szinte rekordidő alatt, áp
rilis 16—június 15 között

lati dolgozó, családtag, 
gyermek — tölti itt két he
tes pihenését. Külföldi test
vér vállalatok dolgozói: 30 
bolgár, 90 német dolgozó csony páratlan szépségét és
is itt tölti szabadságát.

Az üdülő személyzete és 
nem utolsó sorban az idő
járás nagyban hozzájárul 
ahhoz, hogy jól töltsük el 
a szabadságot.

Az. ismerkedési est amo
lyan tapogatózás volt, va
jon mit hoz a két hét? 
Sem az időjárás, sem a 
programok — egyéni, vagy 
közös — nem voltak hűtle
nek hozzánk. Német ven
dégeink, — két hét után 
már barátaink —- először 
jártak Magyarországon s 
igen gazdag programjuk 
volt. Megismerték Bada-

borát, Herend porcelánját, 
Veszprém megye dinami
kusan fejlődő ipari és kul- 
túrális központját, vala
mint az ország fővárosát.

A két hét alatt német 
barátainktól megtudtam, 
hogy ők is földalatti és 
napszinti bányászok és 
mindannyian jó munkájuk 
jutalmát élvezik Magyar- 
országon. A legnagyobb él
ményükről faggatom őket:

— Nehéz kiválasztani. 
Az ország szépségén túl a 
magyar emberekkel, bányá
szokkal való találkozás, a

barátság, ahogy fogadtak s 
ennek szellemében eltelt 
két hét ez a legszebb.

—■ Nagyon kedvesek az 
emberek, nagyszerű bará
tokat ismertem meg. So
káig fogok emlékezni a 
rajzos „beszélgetésekre’.

— Ez igazi pihenés, a 
Balaton külön élmény.

A pihenéstől, a Balaton
tól és egymástól búcsúz
tunk igen jó hangulatban 
a búcsúesten, majd a két 
bányász induló után kíván
tunk egymásnak jó szeren
csét!

Kukái András

Kirándulás az Alföldre
Júliusban a Kutató-mély

fúró üzem szakszervezeti 
bizottsága háromnapos al
földi kirándulást szerve
zett. Autóbuszaink, a köz
ponti irodaház elől indul
tak, hogy sokunk által elő
ször látott tájak felé vi
gyenek.

Baján rövid pihenés köz
ben a város történelméről 
tájékoztatott Nagy László, 
aki a túravezető nehéz fel
adatát látta el az egész út 
során, de jutott idő a Su- 
govica partján egy-egy fa
lat sülthal, lángos elfo
gyasztására is.

Szegeden, az ottani ide
genvezető kalauzolt a Széc
henyi téren álló Városháza, 
a Korzó csodásán szép kút- 
jai, az Egyetem, a Dóm 
tér, az Izraelita Zsinagóga 
látnivalói felé. Ebéd után 
Hódmezővásárhely — Oros
háza — Békéscsaba vona
lon érkeztünk Gyulára.

Gyulán fürdés és napozás 
a lenyűgöző strandkombi
nát medencéiben. Este „be- 
tyáros” vacsora a Vészeli 
csárdában, ahol a betyárok 
késői leszármazottai fehér 
kabátban, nagy tálcákkal 
forgolódtak körülöttünk. 
Vasárnap reggel Gyulán a 
vár történetét hallgattuk, 
majd kis konvojunk Gyo
mára indult. Gyomán a 
termálfürdőzés után a 
szarvasi világhírű Arboré
tum növényzetében gyö
nyörködtünk.

Dunaföldváron az áradó 
Duna látványa és a ha
lászcsárdái csípős vacsora 
várt. Fáradtan, de ismere
tekben —. élményekben 
gazdagodva a késő esti 
órákban érkeztünk haza. 
Jól szervezett, gazdag piog- 
ramú, értékes kirándulás 
volt.

Hirt György

Jugoszláv festő
kiállítása

A közelmúltban rendezték meg a Déryné utcai 
kiállítóteremben Milán Konjovics zombori festőművész 
kiállítását. Rajnai József, az MSZMP Baranya megyei 
Bizottságának Propaganda és Művelődésügyi osztályá
nak vezetője megnyitó beszédben méltatta a jugoszláv 
és a magyar nép között minden területre kiterjedő 
kapcsolatok fontosságát, melynek része a kultúrális és 
művészeti élet is. A festőművész 28 alkotásával mu
tatkozott be a pécsi tárlatnézőknek.

Válaszolt az illetékes
Az 5. számú országgyű

lési választókerületben Í975 
május 13-án megtartott je-

Majdnem 
panaszt tettem

Sajnálnám, ha bárki fél
reértene. Ugyanis, amiről 
szó van, lehet, hogy meg
történt mással, más üzlet
ben, más személyzettel, más 
időpontban. Ez bátorított

— Mit akar maga a pa
naszkönyvvel? Egyszer írt 
bele, akkor is tele helyes
írási hibákkal?

El kell mondanom, hogy
arra. irötcp mellé
üljek & „panaszt legyek '. iSfcTWrt wÄS 

Egyszerűbb lett volna ] pedig ilyen vállalati doku- 
hclyben elintézni, de elő- mentumot soha nem lát- 
ször azt mondták, nincs is ; tam. Ez esetben módomban 
panaszkönyvük, nagy huza- lett volna megismerni, de 
vona után az üzletvezető- többszöri kérésemre, hosszú 
höz irányítottak, s akkor várakozásra sem voltak 
meg kellett mondanom, hajlandók megmutatni, 
hogy nekem semmi bajom Most már nem is vagyok 
az üzletvezetővel, önök rá kiváncsi, mert azt ' is 
sértettek meg, s az üzlet- rámfognák, hogy nem he
vezető még mindig • békes
ségre törekszik. Az ön kol
léganője ekkor — anélkül, 
hogy szót váltottunk vol
na — így avatkozott a vi
tába:

lyesírni, talán még olvasni 
sem tudok, hisz a gyarló 
vásárló többször kiszámít 
hatatlan.

Lipóczki József

Művelődjünk, szórakozzunk!
A SAGVÁRI ENDRE 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 
AUGUSZTUSI 
PROGRAMJÁBÓL

Augusztus 16-án 17 órakor: 
Szocialista társadalmi esküvő

Augusztus 19-én 18 órakor:
Az ifjúsági klubban: „A mi 
alkotmányunk” előadás és be
szélgetés.

I Augusztus 24-én 16 órakor:
I A Bányász Kultúrális és Sport 
I Hetek ünnepélyes megnyitója 
Ujmecsekalja főterén. Közre
működnek: a MEV fúvószene
kar, a Pávakör és vendégünk: 
a sárközi népiegyüttes. (Rossz 
idő esetén 18 órakor a Ság- 
vári Endre Művelődési Ház
ban).

Augusztus 28-án 18 órakor: 
A szocialista brigádok klub
jában az ÉDŰ 3. sz. üzemegy

ség szakmáiból összeállított 
kérdésekről „Kicsoda micsoda” 
vetélkedő a Zalka Máté szo
cialista brigád rendezésében.

Augusztus 29-én 18 órakor:
Ifjúsági klub. Agygyorsasági 
verseny. I.

Augusztus 3l-én 19 órakor: 
Fővárosi vendégművészek fel
lépése a Ságvárl Endre Műve
lődési házban: Hofl Géza é$ 
még sokan mások.

Pszichológiai tanácsadás min
den kedden és . csütörtökön 
16,30-18,30 óra. Szabó-varró 
tanfolyam, beiratkozás augusz
tus 21-től.

Kultúrpolitika
es
közművelődés

lölőgyűlésen Gácsi Mátyás 
hozzászólásában többek kö
zött kérte, hogy városré
szünkben az eredeti város- 
építési tervben szereplő 
filmszínházat, illetve szó
rakoztató és művelődési 
kombinátot az erre a célra 
fenntartott területen (Me
csek Áruházzal szemben) 
építsék fel.

Kérésére Pécs Megyei 
Város Tanácsa VB építési 
és közlekedési osztálya 
1975. július 11-én írásban 
adott választ. A választ 
szószerint idézzük: „Az új- 
mecsekaljai városrész ere
deti és rekonstrukciós és 
városrendezési tervének 
megfelelően a városrész 
főterének D-i részét műve
lődési intézményt is ma- 
gábafoglaló épületegyüttes 
fogja lezárni. Az értékes 
terület intenzív kihasználá
sával a filmszínház mel
lett valószínűleg más léte
sítmények is elhelyezhetők, 
azonban városrendezési ter
vünk értelmében a terü
letet e célból is fenntart
juk. Tájékoztatásul közöl
jük, hogy az ötödik 5 éves 
terv 1976-tól 1980-ig ter
jedő időszakában a tanácsi 
költségvetésben a filmszín
ház megépítése nem szere
pel. Megvalósítása csak ab
ban az esetben lehetséges, 
ha a művelődésügyi ágazat 
ilyen célra fedezetet biz
tosít. Ezen túlmenően a 
Moziüzemi Vállalat saját 
fejlesztési alapjából hoz
hatná létre az új létesít
ményt”.

— A szocializmusban po
litikai kérdés a közművelő
dés, szerves része a kultú- 
rális forradalom átformá
lásának, fejlesztésének — 
mondja Halász Ernő elv
társ, az ÉDÜ versenybi
zottságának titkára. Majd 
így folytatja. — Még akkor 
is megmarad politikai kér
désnek, amikor maga a 
gazdaság, a technika fej
lődés belső követelménye
ként válik szükségessé a 
képzettség, a szakmai tu
dás tömegméretű fejlesz
tése, s így az iskola és a 
munkatevékenység minden 
eddiginél szorosabb kapcso
latba kerül egymással. A 
szocializmus eszméjének 
egyik alkotóerőmé a töme
gek öntevékenységének, 
közreműködésének a köve
telménye.

A szocialista társadalmi 
gyakorlat mindig kettős 
mozgást feltételez: az ál
lami szervező-irányító te
vékenységét és a tömegek 
kezdeményező — ellenőrző 
szerepét. A két szint kö- 
zötti mozgás a szocialista 
demokrácia fontos mércéjé
nek számít. Kétségtelen, 
hogy ennek az összefüggés
nek a továbbfejlesztése a 
társadalmi kapcsolatok, in
tézmények és szervezetek 
szintjén társadalmunk ak
tuális feladatai közé tarto
zik. Minél magasabb szint
re emelkedik termelőerő
ink fejlődése, annál termé
szetesebben lép fel a hoz
záértés, a kérdezni és szól
ni tudás követelménye is.

Napjainkban, amikor a 
társadalmi tevékenység 
módjaiban, az életmódban 
és a magatartásban nagy 
változások idejét éljük, az 
érdekösszefüggések mé
lyebb — társadalmibb és 
politikusabb — értése sok 
ellentmondástól kímélheti 
meg a társadalmat és az 
egyéneket. Az utóbbiak 
például jobban és gyorsab

ban fölismerhetik helyüket 
és érdekeltségüket az adott 
változásokban. Ennél is 
fontosabb azonban, hogy a 
politika értésével és kép
viseletével az egyén aktív 
szerepet tölthet be a szo
cialista demokrácia fejlesz
tésének munkájában is.

— Említette a „politikai 
kultúra" fogalmát. Mit 
értünk ez alatt?
— Az említett társadalmi 

feladatokhoz és problémák
hoz kapcsolódva a politi
kai kultúra mindenekelőtt 
a politikai —. közéleti tá
jékozottságot, társadalmi 
gyakorlatunk lényegi tar
talmának, céljainak az is
meretét jelenti. Vagyis a 
szocialista fejlődés érték- 
rendszerének az elsajátítá
sát, melynek hiányában le
hetetlen a társadalmi egyé
nek — vezetők és vezetet
tek —• tetteinek céljaihoz 
mért megítélése. A politi
kai kultúra a mi számunk
ra nem egyszerűen ismeret- 
anyag', hanem sokkal in
kább olyan politizáló kö
zösségek kiformálódását je
lenti, melyekben az isme
ret tényleges és tartós ak
tivitással- párosul. A köz
művelődés fóritos és lénye
ges alkotóelemei az állam- 
polgári magatartással, po
litikai kultúrával kapcsola
tos. Tartalmukat nézve 
olyan ösztönzésről van szó, 
amely nem áll meg a dol
gok egyszerű értelmezésé
nél, hanem megvilágítja a 
közösségi és egyéni részvé
tel szükségességét is a szo
cializmus építése során fel
merülő ellentmondások le
küzdésében. A politikai 
kultúránk nem formálható 
ki a szocialista kultúra er
kölcsi és művészeti eszmé
nyeinek megismerése és el
sajátítása nélkül, amelyek
nek marxisba értelmezése 
elengedhetetlen.

Basa

Az ÉDÜ barkács szakköre egyre nagyobb taglét
számmal dicsekedhet. A barkácsműhely mellett mű
ködő szerviznél a szakkörön kívüli kocsitulajdonosok
is elvégezhetik a szükséges zsírzást, mosást és gáz
olaj permetezést. Szakköri tagok féláron vehetik
igénybe e szolgáltatásokat.

Keller Gábor felvétele.
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Egy hét
a táborban

A közelmúltban egy hetes 
KISZ-vezetőképzfl táborban 
vettem részt Balatonfenyvesen. 
A napi 7 órás foglalkozás cél
ja az volt, hogy az új moz
galmi év eddigi tapasztalatait 
felhasználva további támpon
tokat adjon az alapszervezeti 
KISZ-élet jó megszervezésé
hez.

Reggel 9 órától kezdődtek az 
előadások, melyekre a tábor 
vezetősége előadókat hívott. 
Az előadók különböző téma
körben tartották meg beszá
molójukat. A XI. pártkong
resszus fiatalokra vonatkozó 
anyagát Piti Zoltán elvtárs is
mertette. A munkás fiatalok 
helyzetéről Petőházi Szilvesz
ter elvtárs, a Pécs Városi 
Pártbizottság titkára tartotta 
meg vitaindítóját, amelyre 
élénken reagáltunk és a dél
utáni csoportos foglalkozáson 
a vitát tovább folytattuk.

A „Harminc esztendő Bara
nya megyében” című előadást 
követően megbeszéltük, hogy 
milyen politikai, társadalmi 
és gazdasági változások tör
téntek megyénkben és az 
egész országban. Ezek a vál
tozások alapjaiban átformál
ták az emberek életét. Nagy 
vita alakult ki a lakáshelyzet 
körül. Ez a probléma az if
júsági törvény életbelépése 
óta nem vetődik fel olyan éle
sen, mint korábban de még 
mindig nagyon sok fiatalt 
érint.

Foglalkoztunk az áprilisi ha
tározatot követő mozgalmi év 
feladataival, összehasonlítottuk 
egymás akcióprogramját és az 
egyéni feladatvállalásokat. Jó 
érzés volt megállapítanom, 
hogy alapszervezetünk megér
tette és jól alkalmazta az áp
rilisi határozat alapelveit. Re
mélem, hogy az év végi érté
kelésnél eredményes munkáról 
számolhatunk majd be.

Kiss Gyula elvtárs ismertette 
velünk a KISZ-iskolák és to- 
vAbbképző tanfolyamok rend- 
szerét. Szó volt aktuális kül- 
és belpolitikai kérdésekről. 
Ezen a foglalkozáson kérdése
ket adhattunk be a bennünket 
leginkább érdeklő témakörben.

Ismereteim bővítése mellett 
nagyon sok hasznos tapasz
talatokat gyűjtöttem ebben a 
táborban. Mindazt, amit ott 
megtanultam, igyekezni fogok 
alapszervezetem javára kama
toztatni.

Labecz Mária

Hazánkban jártunk
A közelmúltban a Szolgál

tató üzem Március 21 brigádja 
három napos országjárást szer
vezett. Szigetvár, Kaposvár, 
Balatonlelle után első állomá
sunk Zirc volt. Itt az apátság 
gazdag könyvtárában csak az 
elragadtatás halk hangja hal
latszott. A posztó papucsok
ban körbe csoszogtunk a 
szebbnél szebb könyvekkel 
megrakott polcok előtt. Innen 
átsétáltunk az arborétumba. 
Védett területén a világ szin
te minden tájáról van itt virág, 
díszcserje, bokor. A drótkerí
téssel körbefogott tóban vad
kacsák és rengeteg hal.

Tovább Pannonhalma. Fes
tői környezetében áll az apát
ság ősi fellegvára. Régi könyv
tárában, amely felbecsülhetet
len érték, meghatottan és 
tisztelettel álltunk.

Győr. Éjszakai szálláshe
lyünk. Rövid városnézés után, 
vacsora. A magyarnőták már 
csak zsongva jutnak a tudatig.

A fertődi kastély megtekin
tése. A rengeteg érdeklődő 
szinte zsúfolásig megtöltötte 
az előteret: posztópapucs szer
tartás, van akinek csak egy 
jutott, dehát nem látszik az 
ennyi láb között. Az elsőséget 
kiharcolva bájos idegenveze
tőnk irányításával megcsodál
juk a szebbnél szebb terme
ket, festményeket, szobrokat.

Kőszeg. Tenyérnyi a régi 
várfalaikon belül álló város
rész, de szinte minden háza 
műemlék. Múzeum és templom

Fiatalok a munkaverseny élén

Első helyezett a 67-es 
ifjúsági
szocialista brigád

Évek óta a jól teljesítő csapatok sorába tartoztak, 
de a múlt évben a XI. pártkongresszus tiszteletére és 
hazánk felszabadulásának 30.« évfordulójára szerettek 
volna még többet nyújtani és magasabbra tették a 
mércét. A kongresszusi munkaversenyben még nem si
került az élre törniük, a hatodik helyre kerültek. A 
munkaverseny felszabadulási szakaszának I. negyedévi 
értékelésénél második helyezettek lettek. A csapat tag
jai fiatalok és lelkesedésük még fokozódott az elért 
eredmények, az anyagi és erkölcsi elismerések után. 
Szakmányos tervüket áprilisban 175,6, májusban 216,6, 
júniusban 129,7 százalékra teljesítették. így a második 
negyedévet 176,6 százalékkal zárták és elsők lettek. A 
67-es csapat tagjai az elsők az üzemnél, akik a napi 
500 forintos keresetet elérték.

Az ifjúsági csapat tagjai 
a KISZ termelést segítő 
mozgalmainak állandó részt 
vevői. Tavaly az üzemi vá
járvetélkedőn első helye-

nézése után idegenvezetőnk 
irányításával megnézzük a hét 
forrást, amelyek mindegyike 
egy-egy honfoglaló vezér nevét 
viseli.

Tovább . . . Szombathely. Má
sodik . éjszakai szálláshelyünk. 
Vacsora, magyarnótaest. Ki 
meddig bírta, a feleségek nem 
sokáig.

Sümeg vára. Bizony így 
lentről nézve igen magasan 
van. Egypár elszánt társunk 
azért neki vágott homlokegye
nest a domboldalnak. Sikeres 
visszaérkezésünk után halk 
nótázással buszkeresésre in
dultunk. Egy ember táncolja 
körül az asztalon levő hatal
mas sült halat. Gondoltuk 
örül a szép példánynak aztán 
kiderült, hogy szálka akadt a 
torkán.

Tapolcán kioktatással kísért 
barlang csónakázás és szikla- 
mászás. Boldogok voltunk, 
mert minden evező megvolt.

Balatonlelle. Ebéd, majd 
gyors szavazás után győzött 
a Balatonigal ellenében. Vi
dám fürdőzés, kellemes víz. 
Rengeteg ember.

Irány Kaposvár. Vacsora 
után cigányzene kísérettel bú
csúztattuk ezt a szép három 
napot, amely élményekben, 
látnivalókban olyan gazdag 
volt, hogy szinte fáj leírni: 
csak volt.

Kiszner Kálmán 
brigádtag

zést ért el Gulyás József, 
a csapat vezetője.

Jó KISZ-munkájával ki
érdemelte, hogy . vállala
tunk egyik küldötte lehe
tett az Országos Ifjúsági 
Parlamenten. A VIT-re in
dított munkaverseny egyik 
kezdeményezői voltak, meg
kapták az Országos Béke
tanács oklevelét. Ez ideig 
kilencszer nyerték el a szo
cialista brigád címet,

1964-ben alakult a 67-es 
ifjúsági szocialista brigád, 
jelenleg hat tagja van. A 
termelési eredményekben 
jelentős sikereket elért fia
talok a tanulásban is igye
keznek. Nincs megállás fej
lődésükben, a továbbtanu
lás, a rendszeres művelő
dés az életformájuk szer
ves részévé vált. Gulyás 
József, a csapat vezetője, 
jelenleg a bányaipari tech
nikum felvételi vizsgájára 
készül. Gergely István ta
valy végezte el a vájáris- 
kolát, robbantómesteri tan
folyamra fog menni. Bi- 
szak Ferenc ez évben tette 
le a robbantómesteri vizs
gát, később a bányaipari 
technikumba szeretne je
lentkezni. Debreceni Mi
hály a legidősebb brigád
tag, robbantómesteri és 
kamrakezelői vizsgával ren
delkezik. ömböli Pál se
gédvájár, idén végezte el 
a nyolc általános iskolát, 
nála a következő lépés a 
vájáriskola lesz. János Pál 
a csapat legfiatalabb tagja 
csillés, ősszel elkezdi az ál
talános iskola hetedik
nyolcadik osztályát, utána

pedig segédvájárt tanfo
lyamra fog járni.

mindannyian tagjai az 
üzemi könyvtárnak, min
den hónapban a brigádban 
egy-egy tag elolvas egy 
könyvet és ismertetőt tart 
belőle a többieknek. Járnak 
múzeumba és mindannyian 
vásárolnak könyveket. Rá
diójuk, tévéjük van, újsá
gokat járatnak, figyelem
mel kísérik a világban le
zajló politikai eseménye
ket. Valamennyien részt 
vesznek politikai oktatáson 
és a munkásakadémia elő
adásain,

Társadalmi munkában is 
élen járnak. Van köztük 
munkavédelmiőr, népiellen
őr, munkásőr, Ifjú Gárda
tag, KISZ-vezetőségi tag és 
szakszervezeti bizalmi. Ül
tettek fát az Építők úti ál
talános iskolánál, takarítot
tak az üzem területén, 
összegyűjtötték a hulladék 
vasanyagokat.

A körlet műszaki veze
tőinek véleménye szerint 
a csapatra a munka szere- 
tete jellemző. Egyforma 
lelkesedéssel végeznek min
den munkát, olyant is, 
amit mások nem szívesen 
csinálnak. Szépen, gyorsan 
és sokat tudnak dolgozni. 
Nincs bennük szakmai 
irigység, az új embereket 
is megtanították olyan fo
gásokra, hogy könnyebben 
menjen nekik a munka, 
így volt ez János Pállal is, 
aki 1973-ban került az 
üzemhez. Két bátyja is itt 
dolgozik, őt is vonzotta a 
jó kereset. Az eltelt két év 
alatt megtetszett neki a 
munka, jól érzi magát a 
csapaton, igyekszik felzár
kózni hozzájuk mindenben, 
ígérete szerint, ha megnő
sül, az egész brigád ott 
lesz majd az esküvőn.

Horváth Jánosné

Szovjet-magyar
barátsági hét

A vállalati KISZ-bizottságunk augusztus 7—14 kö
zött szovjet—magyar barátsági hetet szervezett, a vá
rosi KISZ-bizottság programjához kapcsolódva.

Az igen gazdag programot az üzemi KlSZ-szerve- 
zetek bonyolították le. Az ünnepélyes megnyitó au
gusztus 7-én volt a központ tanácstermében, ahol az 
ünnepi megemlékezés után vetélkedőt, zenés klubestet 
rendeztek szovjet vendégek részvételével.

Augusztus 8-án a II. sz. bányaüzem és az ÉDÜ 
szervezett programot, ahol a két üzem szovjet—magyar 
kapcsolatait értékelték, majd zenés, táncos klubest kö
vetkezett.

Augusztus 9-én a vállalatunkat képviselő fiatalok 
a Széchenyi téren rendezett nagygyűlésen vettek részt, 
majd másnap vasgyűjtést, harci túrákat, lövészverse
nyeket szerveztek üzemeink fiataljai.

A Sikondán rendezett barátság esten augusztus 
11-én 50 fiatal vett részt, vállalatunk képviseletében. 
A további napokon is gazdag irodalmi, művészeti, ze
nés programokat szerveztek fiataljaink, szovjet vendé
gek jelenlétével. Ebből kiemelkedik Csizmadia Sándor 
polbeat műsora. A program jól szolgálta a két nép 
barátságának elmélyítését.

J. K.

A II. sz. bányaüzem

Hagyó
Árpád

Tíz évvel ezelőtt jött vál
lalatunkhoz Hagyó Árpád. 
Hét évig a II. sz. bánya
üzem bányamérési csoport
jánál dolgozott, a közel
múltban megválasztották 
az üzem KlSZ-csúcstitká- 
rának.

— Mióta dolgozik az if
júsági mozgalomban, hogy 
érintette a megbízatás?

— Hét éve kapcsolódtam 
be az ifjúsági mozgalom
ba, először KISZ vezetőségi 
tag, majd az irodai KISZ- 
alapszervezet titkára és a 
csúcsvezetőség tagja vol
tam. 1974-ben megválasz
tottak a vállalati KISZ-bi- 
zottság és a végrehajtó bi
zottság tagjává. Több alka
lommal voltam KlSZ-tá- 
borban, vezetőképző tanfo
lyamon; Budapesten 5 hó
napos KISZ-iskolát végez
tem. örömmel fogadtam a 
felelősségteljes megbíza
tást, de másrészt rossz volt 
a bányamérési nagyon jó 
kollektívától elszakadnom.

— Melyek jelenleg a leg
fontosabb feladatok?

— Sok munkát jelent az 
új mozgalmi évre való át
térés. Minden KISZ-tagnak 
egyénileg kell vállalást ten
ni és nekünk figyelemmel 
kell kísérni annak teljesí
tését. A végzett munka 
alapján kell dönteni, hogy 
ki érdemli meg továbbra 
is a KISZ-tagságot és ki
nek szüntessük meg.

Nemrég jelent meg a 
KISZ KB felhívása a vas- 
és fémgyűjtésre, amely 
fontos feladat számunkra, 
mert a bevételt a vietnami 
szakmunkásképző intézet 
javára adjuk. Részt válla
lunk az üzem anyag- és 
energiatakarékossági fela-

KlSZ-csúcstitkára

dataiból, a KIM-KIT moz
galomban olyan szakdolgo
zatokat készítenek fiatal
jaink, amelyek az anyag- 
és energiagazdálkodással 
kapcsolatosak. Egyéb fela
datainkon túl igen fontos
nak tartjuk a KISZ-tagok 
szakmai, politikai képzett
ségének emelését, vitakész
ségük fejlesztését.

— Melyek a jövőre vo
natkozó tervei?

—• Fontos feladatnak 
tartjuk a jövőben is, hogy 
azok a fiataljaink, akik 
nem végezték el a nyolc 
általános iskolát, azok 
egyéni vállalásként azt el
végezzék. Szeretnénk el
érni, hogy a Mecseki Érc
bányászban az ötödik ol
dalon minél több cikk je
lenjen meg, amely fiatal
jaink mozgalmas tevékeny
ségét jelzi. A szabadidő 
hasznos eltöltésére közös 
kirándulásokat szervezünk 
a szakszervezettel és a 
körletek gazdasági — tár
sadalmi vezetőivel. Törek
szünk arra, hogy az üzemi 
könyvtár olvasótáborába 
minél több fiatalt beszer
vezzünk. Az ifjúsági szo
cialista brigádok az első 
féléves értékelés szerint 100 
százalék felett - teljesítették 
tervüket, ezt a teljesít
ményt továbbra is szeret- 
íjénk tartani, s ha lehet
séges, még növelni. Fontos 
területe munkánknak az 
üzem fiatal dolgozóinak 
érdekvédelme, az ifjúsági 
törvény alapján ennek 
mind magasabb színvonalú 
ellátására törekszünk.

II. J.-né
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Nemzetközi 
Mecsek Kupa 
modellező verseny

Hetedik alkalommal ke
rült megrendezésre július 
26—27-én 8 országból 80 
versenyző részvételével a 
Nemzetközi Mecsek Kupa 
modellező verseny, melyet 
az MHSZ Ércbányász Mo
dellező Klub rendezett. A 
verseny részben az újme- 
csekaljai körrepülő pályán, 
részben a pogányi repülő
téren került lebonyolításra. 
A versenyzők 70 százaléka 
külföldi volt; Ausztria, Bel
gium, Jugoszlávia, NSZK, 
Románia, Szovjetunió, 
Svájc képviseltette magát. 
A hazai versenyzők csak
nem mindannyian a válo
gatott keret tagjai voltak.

A verseny 4 kategóriá
ban: 2,5 köbcentiméteres 
sebességi; körrepülő műre
pülő; túra; és rádióirányí- 
tásos műrepülő kategóriá
ban zajlott le. Három ka
tegóriában külföldi ver
senyzők nyerték a díjakat; 
a körrepülő-műrepülő kate
góriában dr. Egervári, a

Kézilabda döntő

Országos bajnokságot 
nyert a III. sz. 
bányaüzem

Könnyen előfordulhat, 
hogy elfogultsággal vádol
nak majd, de azt hiszem 
nem járok messze az igaz
ságtól, amikor kijelentem, 
hogy az Országos Bányász 
kézilabda tornán mutatott 
játékuk alapján a III-as 
üzem csapatának tapso't 
Ormosbánya lakossága. Már 
a selejtező mérkőzéseken is 
sejtette a csapat, az első 
hely várományosa. A dön
tőbe Várpalota (12:11) és1 
Nógrád (12:6) legyőzésén át

Budapesti MÁV verseny
zője lett az első helyezett. 
A díjakat Mátrai Árpád, 
vállalatunk igazgatóhelyet
tese adta át a győztesek
nek. Megnyugtató érzés 
volt a rendezőknek, hogy 
a verseny időtartama alatt 
egyetlen óvás sem történt. 
Ez arra enged következ
tetni, hogy a rendezés, a 
vendéglátás tökéletes volt.

A verseny lebonyolítása 
után 27-én 15.00 órakor a 
pogányi repülőtéren került 
sor a Modellrepülő Napra, 
amelyen a nemzetközi Me
csek Kupa résztvevői tar
tottak bemutatót. A mo
dellekkel mindazt produ
kálták, amit a valódi re-

—• Szerkesztői üzenet. A
szerkesztő bizottság a leg
közelebbi ülését augusztus 
26-án, 14.30 órakor tartja 
a Munkásszálló magyaros 
szobájában.

vezetett az út. A másik két 
csoportból a hazai együttes 
Ormosbánya és Borsod csa-» 
pata jutott be. A fiúk hely
zete nem volt irigylésre 
méltó, két hazai csapat a 
döntőbe. Hazai pálya és a 
közönség, no meg a Bor
sodiak keménysége így 
együtt félelmetes erőnek 
bizonyult. Fergeteges bíz
tatás mellett kezdődött az 
Ormosbánya elleni döntő 
találkozó. Szerencsére csak

pülők produkálni tudnak; 
kötelékrepülést, sőt ejtőer
nyős-ugrást is láthatott a 
közönség. Mind a versenyt, 
mind a repülőnapot nagy 
érdeklődés kísérte. Pogány- 
ban ezen a délutánon több 
mint kétezer ember jelent 
meg.

Petőczné

T ízpróbaverseny 

M agyar hertelenden
1975. július 26-án ren

dezte meg a IV. sz. bánya
üzem KISZ-csúcsvezetősége 
a hagyományossá vált Kor
vin Ottó tízpróbaversenyt. 
A verseny zavartalan lebo
nyolítása érdekében a ren
dező bizottság elvégezte a 
megfelelő terep- és techni
kai feltételek megteremté
séhez szükséges feladato
kat. Az alapszervezetek pe
dig összeállították a 3—3 
fős csapatokat. Az előzetes 
keretszámoknak megfelelő
en jöhettek hozzátartozók 
is. összesen 13 csapat ne
vezett a versenyre.

A verseny tulajdonkép
pen már 24-én megkezdő
dött, ugyanis ezen a napon 
bonyolítottuk le az üzemi 
lőtéren a kispuska és pisz
tolylövészetet. Ugyanott 
sorsoltunk, hogy Magyar- 
hertelenden az úszás után 
melyik csapat milyen ver
senyszámmal kezd.

A hűvös, esős idő senkit 
sem riasztott vissza, így 
140 ember indult el, hogy 
résztvevője, illetve szemlé
lője legyen a nagy verseny
nek. A versenyzők és hoz
zátartozók megismerkedtek 
a környezettel, majd a csa
patok felsorakoztak az ün
nepélyes megnyitóra.,

Mindenki úszással kez
dett, majd ennek befejez-

fél percig lehetett hallani 
a közönség ijesztő hangor
kánját, mert Szabó és 
Tóth góljai lehűtötte a ke
délyeket. Ami ezután kö
vetkezett az fagyasztásként 
hattet az ellenfélre és kö
zönségre egyaránt. Kitűnő 
indítások, látványos ak
ciók, remekbeszabott gólok, 
egyéni bravúrok ámulatot 
keltettek, még az ellenfél 
körében is. Bemutató já
ték volt a javából, 23:6-ra 
győzött csapatunk, levonu
lásukat a pályáról vastaps 
kísérte.

Kovács Miklós

Az ÉDÜ szakszervezeti bizottsága a vállalati panoráma busz igénybevételé
vel egésznapos kirándulást szervezett a Pécs—Baja—Szelidi tó—Dunaföldvár— 
Paks—Pécs útvonalra. Felvételünkön a résztvevők egy csoportja a paksi Duna- 
parton.

Hírek

tével a versenyzők és ver
senybírók levonultak a 
sportpályára. Az előzetes 
sorsolásnak megfelelően a 
csapatok elfoglalták helyü
ket, majd forgószínpadsze- 
rűen egymást követve vég
rehajtották a különböző 
versenyszámokat. Mivel az 
egyes versenyszámokból 
évekre visszamenően ren
delkeztünk az eredmények
kel, fel tudtuk állítani a 
100 pont teljesítéshez szük
séges szinteket.

Az előző évhez hasonlóan 
ismét az I, körlet és a 
KISZ-csúcsvezetőség csa
patai között folyt a harc 
az első helyért. Az I. kör
let csapata — bár csak mi
nimális előnnyel — ismét 
győzött, így újabb egy évig 
ők őrzik a Kupát.

A csapatverseny eredmé
nye: I. helyezett az I. kör
let 1 csapat: 2916,5 pont 
(Bogyai—Szabó F—Vajda 
G.) II. KISZ-csúcsvez. 1 
csapat: 2874 pont (Tőke Gy 
—Varga Z.—Meizer Gy.) 
III. III. körlet IV. csapat: 
2461 pont (Ormándy G— 
Szalai S—-Mihályi G)

Az egyéni összetett ver
seny eredménye: I. Varga 
Zoltán (KISZ-csúcsvez.) 
1122,0 pont, a II. Bogyai 
Ferenc (I. köri.) 1069,5 pont 
a HI. Ruppert József (I. 
körlet) 997,5 pont IV. Sza
bó Ferenc (I. körlet) 990,5 
pont, V. Tőke Gyula (KISZ 
csúcsvez.) 925,0 pont. VI. 
Männer Vilmos (III. kör
let) 870,0 pont.

Németh István

SZMT
Kupa

Az SZMT sportbizottsága 
elkészítette a csapatok har
madik fordulójának párosí
tását. A versenyben levő 
MÉV csapatokra nehéz 40 
perc vár. Három együtte
sünk idegenben egy csapa
tunk hazai pályán mérkő
zik a nyolc közé jutásért. 
A mérkőzéseket szeptem
ber 1-ig kell lejátszani.

Sorsolás: Villány ÄG— 
Kutató—mélyfúró; Hőszol
gáltató—III.-as üzem; Pécsi 
Kesztyűgyár A—Szolgálta
tó; MÉV. KISZ—Kesztyű
gyár B.

A Pécs városi és járási tűz
oltóversenyen - amelyet a 
közelmúltban Ilosszúhetényben 
rendeztek meg - a fatelepi 
tűzoltó csapatunk harmadik 
helyezést ért el a 68 induló 
csapat közül.

Eredményes volt az első fél
évben alkalmazott ösztönzési 
rendszer a bányaüzem! össz- 
iizemi teljesítmények növelé
sére. A három bányaüzemünk 
másfél millió forint többlet bér 
kifizetésére kapott engedélyt, 
az összüzemi teljesítmény nö
vekedése alapján.

Befejeződött vállalatunknál a 
Vöröskereszt által kibocsátott 
S.O.S. segélybélyegek árusí
tása. Az aktívák jó munkáját 
bizonyítja, hogy összesen 
30.500.— forint értékű bélyeget 
sikerült értékesíteni.

Vállalatunk vezetősége érté
kelte az üzemek I. félévi ön
költség gazdálkodási tevékeny
ségét, a kialakított ösztönzési 
rendszer szerint. A.z elért ered- 
mények alapján dolgozóink 
1,6 millió forint nyereségpré
mium, illetve nyereségjutalom 
kifizetésére kaptak engedélyt. 
Az anyag- és készletgazdálko
dásban elért jó eredményért 
112 ezer forint került kifize
tésre.

A labdarúgás őszi nyitánya

Rajt: augusztus 25.
Még tíz nap és folytatódik 

az 1975. évi kispályás labda
rúgó bajnokság. A megerőltető 
és fárasztó tavaszi szezon után 
a csapatok kihasználták a ren
delkezésükre álló időt. Az 
együttesek így kipihenten és 
felkészülten várják a bajnok
ság kezdetét.

SORSOLÁS

I. forduló: VIH. 25., 16.30.
Központ-Klskút (salakpálya) 
Kut.-mélyf.-IV. üzem (1. pálya) 
Szolgáltató—KISZ (2. pálya)
17.30. III. üzem—II. üzem (1. p.) 
ÉDÜ-Anyago. (2. pálya). II. 
forduló: IX. 1., 16.30. Kis. Kút. 
—Szolgáltató (salakpálya) II. 
üzem-Anyagosztály (1. pálya) 
Központ—IV. • üzem (2. pálya)
17.30, III. üzem-Kut.-mélyf. (1. 
pálya) KISZ—ÉDÜ (ä. pálya).
III. forduló: IX. 8., 16.30. III. 
üzem-KISZ (salakpálya) II. 
Ü7em-ÉDÜ (1. pálya) Központ 
—Anyagoszt. (2. p.) 17.30. Kut.- 
mélyf.—Szóig. (1. pálya) IV. 
üzem-Kiskut. (2. pálya). ív. 
forduló: IX. 15., 16.30. EDU— 
Kiskút. (salakpálya) Szolg.-
IV. üzem (1. pálya) KISZ- 
Anyagoszt. (2. pálya). 17.30. 
Közp.-III. üzem (1. pálya) 
Kut.-mélyf.-II. üzem (2. pálya)
V. forduló: IX. 22, 16.00. Kut.- 
mélyf.—Anyagoszt. (salakpálya) 
IV. üzem—ÉDÜ (1. p.) KISZ- 
Kiskut. (2. pálya). 17.00. III. 
üzem-Szolg. (1. pálya) II. üz. 
-Központ (2. pálya) VI. for
duló: IX. 29., 16.00. Központ— 
Kut.-mélyf. (salakpálya) ÉDÜ 
-III. üzem (1. pálya) KISZ
ÍV. üzem (2. pálya). 17.00. 
Szóig.—II. üzem (1. pálya) Kis. 
kut.-Anyagosztály (2. pálya) 
VII. forduló: X. 6., 16.00. óra- 
kor Anyagoszt.-iv. üzem (sa
lak) ÉDÜ-Kut.-mélyf. (1. p.)

Jóváhagyták a vállalatunk 
által javasolt dolgozók pártis- 
kolai felvételét. Tornai János 
(III. sz. bányaüzem), Lukácsi 
József (IV. sz. bányaüzem), 
Balyi István (ÉDÜ), és Köve
cses László (ÉDÜ) szeptember 
1-től egy éves bentlakásos 
pártiskolán vesz részt. Kotri 
Pál (II. sz. bányaüzem) öthó
napos pártiskolára kapott fel
vételt. A következő alapszer
vezeti titkárok szeptember, il
letve október hónapban egy 
hónapos bentlakásos titkári 
tanfolyamon vesznek részt: 
Kiss Géza (II. sz. bányaüzem), 
Balogh Sándor, Kerendi Ist
ván (III. sz. bányaüzem), Ga- 
rai Dezső (ÉDÜ), Halász Ist
ván, Oletics Károly, Révész 
Béla, Jillek Szabolcs (Szolgál
tató üzem), Szondy Lajos (Kis. 
Kút.), Cseri Miklós, Szabó 
Béla (Központ).

Igazgatói utasítás készült a 
vas- és színesfém hulladék 
gyűjtésével és hasznosításával 
kapcsolatban. A vállalati cél
kitűzés 800 ezer forint többlet 
nyereség elérése a hulladék- 
anyagok válogatott gyűjtése és 
hasznosítása révén. A legjobb 
eredményt elérő üzemek ju
talomban részesülnek a része
sedési alap terhére. Az első 
díj 25.000, a második dí) 
15.000, a harmadik díj 10.000 
forint.

Kis-kut.-III. üzem (2. pálya). 
17.00. Szolgáltató-Központ (1. 
pálya) KISZ-II. üzem (2. p.) 
VIII. forduló: X. 13, 16.00 óra
kor Anyagoszt.-Szolgáltató (sa
lak) III. üzem—IV. üzem (1 
pálya) Kut.-mélyf.—KISZ (2. p.) 
17.00. Központ-ÉDÜ (1. p.) II. 
üzem-Kis-kut. (2. pálya) IX. 
forduló: X. 20., 16.00. Központ 
-KISZ (salak) ÉDÜ-Szolgál- 
tató (1. pálya) Kis-kut. -Ku- 
tató-mélyf. (2. pálya). 17.00 IV. 
üzem-II. üzm (1. p.) Anyag
oszt.-III. üzem (2. pálya).

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja.

Felelős szerkesztő: 
Geisz Ferenc 

Szerkesztő:
Ragoncsa János 

Szerkesztőség:
Munkásszálló A épület I. 5. 
(Pécs, III.. Hajnóczy út 35.) 

Telefon: 15-851 Vállalati: 157
Kiadja:

a Baranya megyei Lapkiadó V.
Felelős kiadó:

Braun Károly 
Telefon: 15-000

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft 
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MÉV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajos


